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стор. 9»

Передплатіть «Україну молоду» на вересень                                                                                                           стор. 15 

Звільнення кожного метра української землі дається нашим воїнам надзвичайними зусиллями. Контрнаступ не блискавичний, але нестримний.
Фото з сайта slovoidilo.ua.

❙
❙

стор. 4»

Шекспір би плакав: 
Укрпошта — чума 

на всі наші доми
Як Ігор Смілянський добиває 

друковані ЗМІ. І ускладнює 

життя пенсіонерів 

Учорашні курси 

НБУ:

1 $ = 36,568 грн 

1 € = 40,583 грн

лабіринту зла

стор. 5»

За лаштунками потоків крові 

українців розігрується карта 

егоїзму світових лідерів

Україна зламала 
секретні домовленості 

ЦРУ та росії

Про мешканців

стор. 2»

Окупантам — шах і мат, 
хоч скільки б тужився 
«ахмат» Сили оборони вже звільнили 50% захоплених 

російськими військами територій



СЕРЕДА, 26 ЛИПНЯ 20232 ІнФорУМ
«Це обурливе руйнування знаменує собою ескалацію насильства проти культурної 
спадщини України. Я рішуче засуджую цей напад на культуру і закликаю 
російську федерацію вжити значущі заходи для дотримання своїх зобов’язань 
за міжнародним правом.

Одрі Азуле
генеральна директорка ЮНЕСКО

УКРАЇНА МОЛОДА

РЕЗОНАНС

Не по Князєву 
САП-ка
Прокурор Омельченко 
оскандалився під час 
розслідування справи 
ексголови ВСУ 
Іван БОЙКО

 Під час розслідування резонансної справи 
ексголови Верховного Суду Всеволода Князє-
ва не вщухають пристрасті. Не встиг проце-
суальний керівник у справі, прокурор САП 
Олександр Омельченко заявити про своє від-
сторонення від цієї справи нібито через ско-
рочення, як його керівництво заявило, що ця 
заява не відповідає дійсності. Зокрема голова 
Спеціалізованої антикорупційної прокурату-
ри Олександр Клименко заявив, що Омель-
ченко формально залишається на посаді. А 
коли скорочення відбудеться, йому запропо-
нують вакантні посади.
 «Омельченко ознайомився лише з нака-
зом про зміну структури САП. Із цим нака-
зом ознайомились усі, і я зокрема. А про ско-
рочення його посади відділ кадрів офісу ген-
прокурора офіційно його ще навіть не інфор-
мував. Тобто формального повідомлення про 
скорочення ще взагалі не було. Хоча він чо-
мусь про це заявляє», — пояснив Клименко.
 За словами очільника САП, коли це ста-
неться, Омельченко пройде всю встановлену 
законом процедуру: його поінформують про 
скорочення посади й натомість запропонують 
усі вакантні посади, зокрема в САП.
 І дійсно, пан Омельченко був присутній 
на одному з засідань суду у справі Князє-
ва вже після своєї заяви про скорочення 
(відсторонення). Тож незрозуміло, навіщо 
Омельченко звертався до Ради прокурорів 
із повідомленням про загрозу незалежності 
прокурора. Він пов’язував скорочення з кон-
фліктом з очільником САП Олександром 
Клименком «з приводу певних розбіжнос-
тей у розумінні проведення процесуальної 
дії у справі Князєва».
 Водночас Центр протидії корупції по-
дав заяву до ДБР про злочин у зв’язку з 
імовірно незаконним оприлюдненням ма-
теріалів негласних слідчих дій у справі хаба-
ра Князєву.
 Також ЦПК подав заяви до дисциплі-
нарного органу прокуратури щодо заступни-
ка САП Андрія Синюка та прокурора Олек-
сандра Омельченка, дії яких могли скомпро-
метувати справу. Мовляв, у медіа з’явилися 
публікації, які, за твердженням авторів, ци-
тують досі не оприлюднені матеріали неглас-
них слідчих дій у справі Князєва, які «мо-
жуть завдати шкоди самому розслідуван-
ню, стати небезпечним прецедентом та стати 
предметом маніпуляцій».
 Мало того, ЦПК зазначає, що саме Омель-
ченко може бути зацікавлений в оприлюднен-
ні таких відомостей у першу чергу. На думку 
експертів, прокурор Омельченко грубо пору-
шив Кодекс етики прокурорів, коли вводив 
суспільство в оману. Так, у ЗМІ Омельченко 
заявив, що 3 липня був звільнений із САП та 
усунений від справ. Проте 11 липня, вже піс-
ля його скорочення з адміністративної поса-
ди, він був присутній на судовому засіданні у 
ВАКС як прокурор щодо розгляду клопотан-
ня про продовження строків тримання Князє-
ва під вартою. 
 «Ми переконані, що антикорупційні 
органи повинні дотримуватися найвищих 
стандартів у своїй роботі та інформувати 
суспільство про деталі розслідувань винят-
ково офіційно та у порядку, який дозволяє 
закон... Саме тому ми вимагаємо, аби ДБР 
провело розслідування цього інциденту, ос-
кільки він містить ознаки злочину», — за-
значає заступниця виконавчого директора 
ЦПК Олена Щербан. 
 Отже, у справі Князєва ще вистачить 
«сюрпризів». ■

■ Тарас ЗДОРОВИЛО

 Держсекретар США Ен-
тоні Блінкен цими днями за-
явив, що Україна відвоювала 
вже близько половини своїх 
територій, які були окуповані 
росією з початку повномасш-
табного вторгнення. Щоправ-
да, ціна цих здобутків — дуже 
висока: військові госпіталі й 
частково вже цивільні лікар-
ні переповнені нашими пора-
неними бійцями. 
 Згідно з даними Генштабу, 
тривають важкі бої: лише про-
тягом двох діб 23–24 липня 
відбулося 27 і 23 боєзіткнення 
відповідно. На Мелітопольсь-
кому і Бердянському напрям-
ках ЗСУ продовжують вести 
наступальну операцію та за-
кріплюються на досягнутих 
рубежах. Українські захис-
ники завдають вогневого ура-
ження артилерією по виявле-
них цілях ворога та здійсню-
ють заходи конт рбатарейної 
боротьби.
 Тим часом на Херсонщині 
ворог потужно застосовує авіа-
цію з керованими авіаційними 
бомбами, тому знищення їхніх 
систем ППО — це один з еле-
ментів послаблення ворожої 
авіації. Сили оборони 24 лип-
ня знищили 6 ворожих систем 
протиповітряної оборони.
 На тимчасово захоплених 
територіях України російсь-
кі загарбники продовжують 
чинити мародерство. Вста-
новлено, що в селище Миро-
нівський Донецької області 

з 10 липня прибувають бій-
ці з підрозділу росгвардії «ах-
мат», які примусово виселя-
ють місцевих жителів з їх-
ніх будинків на вулицю та са-
мовільно туди заселяються. 
Також згадані представни-
ки російських військ масово 
займаються крадіжками, що 
викликає хвилю невдоволен-
ня серед цивільних.
 Міністр оборони Олексій 
Резніков заявив, що українсь-
кий контрнаступ хоч і відстає 
від наміченого графіка, проте 
відбувається згідно з планом, і 
при цьому назвав хибною дум-
ку, що «кожен контрнаступ 
має бути швидким».
 Заступниця міністра обо-
рони Ганна Маляр додала, 
що за минулий тиждень Сили 
оборони просунулись на 12 та 
4 кілометри на Південному та 
Бахмутському напрямках. 
Ключові бої наразі тривають 
у районі Кліщіївки, Андріїв-
ки, Курдюмівки.
 Тим часом 24 липня Іспанія 
відправила в Україну нову пар-

тію танків Leopard, швидких 
броньованих авто, вантажівок 
і різні види боєприпасів. 
 Країна-агресорка росія 
продовжує зазнавати втрат 
у загарбницькій війні про-
ти України. Як повідомили 
у Генштабі, лише упродовж 
доби 23 липня наші бійці зни-
щили 660 окупантів, 17 арти-
лерійських систем, 13 ББМ 
та 5 безпілотників. Загальні 
ж бойові втрати противника 
з 24.02.22 до 24.07.23 орієн-
товно становлять особового 
складу близько 242 тис. 620 
(+660) осіб. 

 Авіація сил оборони завда-
ла удару по пункту управлін-
ня ворога, 8 ударів по районах 
зосередження особового скла-
ду та 6 — по зенітно-ракетних 
комплексах противника, пові-
домляє Генштаб ЗСУ. Про-
тягом доби наші захисники 
знищили 3 ударні БпЛА про-
тивника типу «Шахед-136». 
Підрозділи ракетних військ 
і артилерії уразили 4 пунк-
ти управління, 3 засоби про-
типовітряної оборони, 9 арти-
лерійських засобів на вогневих 
позиціях та 4 станції радіоелек-
тронної боротьби окупантів. ■

Українські захисники боронять кожного з нас.
Фото ЗСУ.
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НА ФРОНТІ

Окупантам — шах і мат, хоч 
скільки б тужився ахмат 
Сили оборони вже звільнили 50% захоплених російськими 
військами територій

■

Тарас ЗДОРОВИЛО 

 Упродовж тижня Одещи-
ну й Одесу рашисти в прямо-
му сенсі тероризували ледь 
не щодня. Щоночі інтенсив-
но атакувати росіяни поча-
ли після підриву нашими 
спецслужбами Кримського 
моста. Мета російського аг-
ресора — не лише позбави-
ти Україну можливості от-
римувати кошти від прода-
жу збіжжя, що є колосаль-
ним джерелом поповнення 
бюджету. Воєнним злочин-
цям хочеться знищити яко-
мога більше культурних над-
бань українців. Одеса ж бо — 
перлина на березі моря, куди 
приїздила величезна кіль-
кість туристів. 
 Так, у ніч на 24 липня 
майже чотиригодинна атака 
дронами типу «Шахед-136» 
була спрямована на порто-
ву інфраструктуру Дунаю. 
Внаслідок влучань зруй-
новано ангар із зерновими, 
пошкоджено резервуари 
для збереження інших видів 
вантажів. До лікарень Одеси 
було госпіталізовано 22 пост-
раждалих, з них троє підліт-
ків (12 та двоє — 17 років). 
Одна людина загинула.
 У ніч на 23 липня одеська 
культурна спадщина силь-
но постраждала від чергової 
масованої атаки рашистів. В 
історичному центрі Одеси, 
який перебуває під захис-
том ЮНЕСКО , пошкодже-
но 25 пам’яток архітектури. 
Росіяни навмисно спрямува-
ли свої ракети на історичний 
центр Одеси. 
 Влада зазначила, що се-
ред пошкоджених — будівлі 
XIX-XX сторіч: будинки Чи-
жевича, Папудової, Заблу-
довського, Гагаріна, Яну-

ша, Жданової, Рассель дель 
Турко, Маса, Ковалевського, 
Порро, Машевського, особ-
няк Манук-Бея та інші. Пос-
траждав Преображенський 
собор (УПЦ все ще московсь-
кого патріархату ).
 ЮНЕСКО засудила ра-
кетну атаку росіян на істо-
ричний центр Одеси та най-
ближчими днями направить 
до Одеси місію для проведен-
ня попередньої оцінки збит-
ків. «Це обурливе руйнуван-
ня знаменує собою ескалацію 
насильства проти культурної 
спадщини України. Я рішу-
че засуджую цей напад на 
культуру і закликаю російсь-
ку федерацію вжити значущі 
заходи для дотримання своїх 
зобов’язань за міжнародним 
правом, включно з Гаазькою 
конвенцією про захист куль-
турних цінностей у випадку 
збройного конфлікту 1954 
року і Конвенцією про охо-
рону всесвітньої спадщини 
1972 року», — заявила гене-
ральна директорка ЮНЕСКО 
Одрі Азуле.
 Під час недільної служ-
би Папа Франциск закли-
кав молитися за мир в Ук-
раїні, згадавши нічні ра-
кетні удари рф по Одесі. 
«Не припиняймо молити-
ся за мир, особливо за до-

рогу Україну, яка продов-
жує зазнавати смерті і руй-
нувань, що також, на жаль, 
сталося цієї ночі в Одесі», — 
сказав Папа. Раніше свої ре-
акції опублікували західні 
міністри закордонних справ 
і посли, головний дипломат 
ЄС Жозеп Боррель, а також 
президентка Молдови.
 Варто зауважити, що 
не став засуджувати росію 
за один із нічних ударів по 
Одесі предстоятель церкви 
московського патріархату 
митрополит Онуфрій, хоча 
внаслідок удару постраждав 
підконтрольний УПЦ МП 
кафедральний Спасо-Преоб-
раженський собор. 
 «Закликаю всіх вас, до-
рогі мої, до терпіння і сугубої 

молитви. Смирімо свій гнів, 
не даючи йому перетворити-
ся на сліпу ненависть. Не бу-
демо забувати, що, яким би 
страшним не був цей вік, вре-
шті-решт переможе Божест-
венна Любов, яку не під силу 
знищити ні брехні, ні на-
силлю», — маніпулятивно у 
стилі «ні вашим ні нашим» 
зазначив предстоятель УПЦ 
московського патріархату. 
Митрополит Онуфрій не зга-
дує країну-агресорку, нато-
мість виступає з таким твер-
дженням: «Будь-хто, хто ці-
литься в небо, влучає врешті-
решт у самого себе».
 Намагається знищити 
Україну країна-терористка 
росія. Однак ми переможе-
мо, бо на своїй землі! ■

Спасо-Преображенський собор в Одесі після російської атаки.
Фото Reuters із сайту espreso.tv.
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ВИСТОЇМО!

На Преображенській — 
ракетний «дощ»
Руйнування російською зброєю Одеси засуджує весь 
цивілізований світ

■
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Людмила ЧЕЧЕЛЬ

 До Дня Незалежності 
України проходить Між-
народний мистецький ба-
гатожанровий фестиваль-
конкурс «Ти у серці моїм, 
Україно!». 
 На території Співочого 
поля у Києві заплановано 
на 24 серпня проведення 
гала-концерту перемож-
ців фестивалю-конкур-
су «Ти у серці моїм, Ук-
раїно!». А його учасника-
ми можуть спробувати ще 
стати талановиті люди з 
будь-якого куточка краї-
ни і навіть з-за кордону. 
 Голова журі фестива-
лю-конкурсу Леся Коро-
лик (Італія), співачка, за-
служена діячка естрад-
ного мистецтва України, 
розповідає, що багато-
жанровий фестиваль від-
бувається за підтримки 
Міністерства культури 
та інформаційної полі-
тики України і Департа-
менту культури Київсь-
кої міської державної ад-
міністрації. Організато-
ри фестивалю-конкурсу 
— Київський міський 
центр народної творчості 
та культурологічних до-
сліджень і Культурно-
просвітницька асоціація 
Mist-IL Ponte (Італія).
 У першому, відбір-
ковому, турі оргкомітет 
фестивалю-конкурсу по-
передньо переглядає, 
прослуховує конкурсні 
роботи, які надсилають 
учасники, і приймає рі-
шення про реєстрацію та 
допуск учасників до дру-
гого, заключного, туру. 
Члени журі оцінюють 
конкурсні роботи й виз-
начають переможців.
 Учасником конкурсу 
може стати кожен украї-
нець, який проживає не 
тільки в Україні, а й дале-
ко за межами. Серед номі-
націй: вокальний, інстру-
ментальний, фольклор-
но-етнографічний, літе-
ратурний, театральний 
жанри, авторська пісня, 
образотворче мистецтво, 
мода, стиль, дизайн, най-
краще виконання патріо-
тичної пісні.

 Вік учасників не об-
межений. Результати 
конкурсу будуть оголо-
шені 20 серпня на сторін-
ці facebook-групи фести-
валю-конкурсу. Пере-
можці отримають дип-
ломи.
 Оксана Парфус, ор-
ганізаторка фестива-
лю-конкурсу, пояснює: 
«Наша мета — об’єднати 
всіх українців, які жи-
вуть і працюють у різних 
куточках України і сві-
ту, в любові до України, 
бажанні служити рідно-
му краю, щоб разом по-
пуляризувати українсь-
ку пісню та українсь-
ке слово, показати світу 
неповторність та красу 
українських традицій, 
звичаїв і обрядів, ук-
раїнське мистецтво зага-
лом. Цим примножимо 
скарбницю української 
культури, сприятимемо 
збереженню національ-
них цінностей, зокрема 
на міжнародному рів-
ні, — задля культурно-
просвітницького та ду-
ховно-морального вихо-
вання молодого поколін-
ня як в Україні, так і за 
кордоном, а також мо-
ральної та доброчин-
ної підтримки ЗСУ і за-
галом усього українсь-
кого народу під час 
війни». ■

Роботи учасників номінації 
«Образотворче мистецтво: 
«Життя продовжується» 
Олени Смирнової 
(Миколаїв) та «Азовсталь» 
Наталії Моржук 
(Італія, Рим).
Фото надані організаторами.
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КОНКУРС

Відгукніться, 
таланти
Поспішайте стати учасником гала-
концерту в Києві «Ти у серці моїм, 
Україно!»

■Людмила НІКІТЕНКО

 На стіні школи №33 у Черка-
сах з’явився стінопис поета Васи-
ля Симоненка. Цей навчальний за-
клад носить його ім’я з червня 1994 
року. Тож вирішено було вшанува-
ти пам’ять про великого українця, 
увічнивши його портрет на фасаді. 
Відтепер Василь Симоненко щоран-
ку «зустрічатиме» учнів цієї школи 
перед уроками.
 «Ми готували проєкт утеплен-
ня нашого навчального закладу ще 
торік, але через війну не змогли ре-
алізувати. Виконуємо ці роботи нині. 
Стінопис Симоненка входить до цього 
проєкту», — розповідає «Україні мо-
лодій» директорка школи Оксана Ко-
валенко.
 У цьому освітньому закладі діє 
музей поета-шістдесятника Василя 
Симоненка. Талановитий уродже-
нець Полтавщини свого часу, після 
закінчення факультету журналісти-
ки Київського університету, працю-
вав у черкаській газеті. Жив не так 
далеко від школи №33 — на вулиці 
Сєдова. 
 Наразі в холі цього навчального 
закладу можна побачити встановлену 
велику стелу з барельєфом Василя Си-
моненка та його відомими патріотич-
ними цитатами. Є в музеї Симоненка 
чимало його особистих речей: одяг по-
ета, друкарська машинка, радіо. Це 
школі передала мама поета Ганна Фе-
дорівна. За свого життя вона нерідко 
приходила до школи №33.

 Нагадаємо, наприклад, «Ми ду-
маєм про вас» — це поезія Василя 
Симоненка 1958 року, яка є звер-
ненням до нащадків, правнуків. По-
етові належить вірш «Лебеді мате-
ринства» (1962), який завершуєть-
ся відомими словами: «Можна все 
на світі вибирати, сину, // Вибра-

ти не можна тільки Батьківщину». 
Ще: «Ти знаєш, що ти — людина? 
// Ти знаєш про це чи ні? // Усміш-
ка твоя — єдина. Мука твоя — єди-
на // Очі твої — одні». 
 Намалював мурал художник Ігор 
Новиков. Він у Черкасах ще створив 
стінопис із Кузьмою Скрябіним. ■

 Василь Симоненко на фасаді черкаської школи №33.
Фото Людмили НІКІТЕНКО.
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ПАМ’ЯТЬ

«Ми думаєм про вас...»
На фасаді черкаської школи намалювали 
стінопис із поетом Василем Симоненком

■

Євдокія ФЕЩЕНКО

 Шість короткометраж-
них фільмів-новел та один 
повнометражний — та-
кий задум реалізації про-
єкту «Культура vs війна», 
який створюється у фор-
маті документальних свід-
чень та оповідей, пережи-
вань та світоглядних мірку-
вань людей, які є творцями, 
носіями та одночасно стали 
захисниками у Силах оборо-
ни української ідентичності 
та культури. Перші три ро-
боти вже створені й доступ-
ні для вільного перегляду — 
про гурт «Антитіла», кіно-
оператора Сергія Михаль-
чука і режисера та актора 
Ахтема Сеітаблаєва.
 Проєкт ініціювали ще 
в травні минулого року з 
метою посилення підтрим-
ки України у світі у вій-
ні, яку веде рф. Його го-
ловною складовою є цикл 
документальних фільмів, 
у яких герої — українські 
музиканти, кінематогра-
фісти, письменники, фо-
тографи та інші культурні 
діячі розповідають через 
власні історії про повно-
масштабний період війни. 
 Починаючи з середи-
ни червня, раз на 3-4 тиж-
ні відбуваються онлайн-
прем’єри документальних 
фільмів циклу. Окрім на-
званих митців, глядачі ма-
тимуть змогу подивитися 
кіносповіді про подружжя 
фотохудожників Влади 
і Костянтина Ліберових, 
кобзаря Тараса Компані-

ченка та письменника Сер-
гія Жадана. До повномет-
ражної стрічки, офлайн-
прем’єру якої планують 
провести у вересні, також 
увійдуть: кінорежисер Ми-
хайло Іллєнко, актори Єв-
ген Нищук, Дмитро Лінар-
тович та Олексій Тритен-
ко, кінооператори Ярослав 
Пілунський та Юрій Грузі-
нов, інші.
 Скажімо, серія «Куль-
тура vs війна. Сергій Ми-
хальчук» — це історія кі-
нооператора, який у вирі-
шальний для країни мо-
мент став на її захист. 
Однак його зброєю зали-
шається і творчість. За-
галом Сергій Михальчук 
зняв близько 40 кінокар-
тин. Створював фільми: 
«Мамай», «Ілюзія страху», 
«Параджанов», «Пово-
дир», «Дике поле», «Екс», 
«Довбуш» та інші. Чотири 
з повного списку, до речі, 
номінували на премію «Ос-
кар». «Образи, які надовго 
залишаться в пам’яті», –
такими словами відзначив 
операторську роботу мит-
ця американський кіноре-
жисер Даррен Аронофскі, 
який очолював журі 65-
го Берлінського міжна-
родного кінофестивалю 
2015 року. 
 «Крім автомата, в нас 
є ще камера. І ми можемо 
зробити так, що цю історію, 
цю війну запам’ятають», — 
каже Сергій Михальчук. В 
одному з інтерв’ю він зга-
дує, що його не раз запро-
шували працювати в Гол-

лівуді. Однак нині митець 
воює у лавах ЗСУ і доку-
ментує криваву війну, яку 
розв’язала рф. 
 «Ця війна змінила мою 
свідомість. Багато жах-
ливих кадрів є доказами 
для міжнародного трибу-
налу, — констатує війсь-
ковослужбовець-митець. 
— Бачив, як росіяни роз-
стрілювали цивільних лю-
дей, обстрілювали машини 
з дітьми. Іноді, в особливо 
важких ситуаціях, дивиш-
ся в об’єктив — і вражен-
ня, ніби потрапив у кіно. 
Здається, що це неможли-
во, але, на жаль, усе це — 
реалії життя українського 
народу». 
 Так, іще 1 березня 2022 
року війська рф обстріляли 
телевежу в Києві, внаслі-
док чого загинули п’ятеро 
людей. В момент обстрілу 
Сергій Михальчук проїж-
джав поблизу, тож зміг за-
фіксувати кадри перших 
хвилин після цього жах-
ливого злочину. І це лише 
один з епізодів російсько-
української війни, який 

демонструє всім прав-
ду про весь біль, який пе-
реживають українці, від-
стоюючи свою свободу та 
цінності всього цивілізова-
ного світу. Фото Сергія ева-
куації з Ірпеня, знищеного 
найбільшого на планеті лі-
така «Мрія», зруйнованих 
ракетами будинків, убитих 
цивільних людей облетіли 
весь світ, демонструючи 
звірячу жорстокість агре-
сорів рф. 
 Проєкт створюється 
Асоціацією «Сприяння роз-
витку кінематографа в Ук-
раїні — дивись українсь-
ке!» за підтримки European 
Union in Ukraine, компанії 
«ВАВІЛОН» та приватного 
бізнесу. Режисер — Кадім 
Тарасов, оператор-поста-
новник — Юрій Грузінов, 
продюсер — Андрій Рі-
золь, виконавчий продю-
сер — Аліна Краснянська, 
менеджер проєкту від ЄС — 
Марко Ферраро, креатив-
ний продюсер — Святослав 
Різоль, оператори — Денис 
Дужник, Олег Руз, Юлія 
Большинська. ■

КІНО

Стилет і стилос 
«Антитіла», Сергій Михальчук та 
Ахтем Сеітаблаєв –представлено 
три документальні новели проєкту 
«Культура vs війна»

■

Презентували проєкт «Культура vs війна» фільмом 
про гурт «Антитіла».
Фото надане організаторами.
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Слово — зброя 
 Отже, масове звільнення лис-
тонош по всій країні зупиняє пош-
тову доставку газет та позбавляє 
українців доступу до важливої 
інформації під час війни. Про це 
йдеться у зверненні до президен-
та України, уряду та керівництва 
Укрпошти від Національної спіл-
ки журналістів України.
 «Ми категорично не пого-
джуємося зі знищенням українсь-
ких газет. Ми тримаємо і прагне-
мо продовжувати тримати інфор-
маційний фронт. Але нам пот-
рібна допомога — це вже крик 
душі», — наголошується в доку-
менті.
 НСЖУ зазначає, що газети 
опинилися на межі банкрутства 
через скорочення кількості листо-
нош, закриття передплатних від-
ділів обласних дирекцій, пошто-
вих відділень, бюрократичні про-
цедури. Зростає вартість достав-
ки, сягаючи 30% усього бюджету 
редакції. Водночас постійне ско-
рочення працівників Укрпошти 
вкрай негативно впливає на вчас-
ну доставку газети до передплат-
ників.
 «Це вбиває друковані видан-
ня, які читають мільйони людей 
по всій Україні», – наголошують 
автори звернення.
 Непорозуміння з Укрпоштою 
змушують газетярів, особливо на 
прифронтових територіях, шука-
ти способи самотужки доправля-
ти видання читачам.
 Журналістське об’єднання 
пропонує невідкладно створи-
ти робочу групу з представників 
офісу президента, уряду, Мініс-
терства культури та інформацій-
ної політики, Національної спіл-
ки журналістів України та видав-
ців газет для пошуку спільного 
рішення щодо подальшої роботи 
Укрпошти.
 Звернення дещо вивело пана 
Смілянського з комфортного ста-
ну. Він змушений був відреагува-
ти та в притаманній йому хамській 
манері вести суперечку з редакто-
рами, видавцями, журналістами. 
Чим іще більше показав свою да-
леку від людяності суть. 
 І скорочення поштових відді-
лень та листонош стосується не 
лише прифронтових територій. 

 Тут варто згадати, що подіб-
ний рейвах щодо антинародної 
суті роботи Укрпошти вже здій-
мався три роки тому. І пояснення 
Смілянського зразка 2020 року 
й нинішні, в стані повномасш-
табної війни, розгойдали очевид-
не: не було і немає в керівника 
Укрпошти планів на її розбудо-
ву, на те, щоб не позбавляти ук-
раїнців друкованого слова, аль-
тернативи, можливості аналізу-
вати, співставляти. 
 Зазначимо, початкова місія 
пошти — це доставка періодики, 
листів, посилок, пенсій. 
 Сьогодні ж уцілілі поштові від-
ділення стали схожі на кіоски всі-
лякого господарського краму: там 
продаються консерви, туалетний 
папір та інші побутові речі. Це, 
можливо, виправдано в далеких 
селах, а у великих містах? 

 Отже, в 2020 році на нараді в 
форматі «НСЖУ — редактори га-
зет — Укрпошта» голова Спілки 
журналістів України Сергій Томі-
ленко також вказував на тоталь-
не скорочення з року в рік просто-
ру друкованих видань та ключову 
причину цього — агресивну полі-
тику менеджменту Укрпошти, 
непартнерські стосунки і несвоє-
часні розрахунки з редакціями.

Когнітивний дисонанс 
 Генеральний директор 
Укрпошти Ігор Смілянський на 
ці звинувачення і тоді, як і те-
пер, відповів докорами. Він при-
ніс на нараду зарплатну платіж-
ку і побідкався, що про його за-
рплату журналісти поширюють 
начебто неправдиву інформа-
цію. І не допомагають, а шко-
дять, пишучи про болючі про-
блеми Укрпошти, а це відлякує 
передплатників. 
 Декілька цитат пана Смі-
лянського змалювали його про-

тилежні позиції. Як-от:
 «Ми відкриті до співпраці, 
коли інша сторона поводиться на-
лежним чином». 
 «Хто і скільки видань підпи-
сав — це питання смаку». 
 «Якість доставки — це біль. 
Але це людський фактор. Будемо 
міняти модель — переходити на 
пересувні відділення».
 «Укрпошта не зацікавлена в 
розповсюдженні копійчаних ти-
ражів. Це самі листоноші перед-
плачують, щоб накручувати собі 
кілометри». 
 Щодо останнього, виходить, 
директор підозрює, що листо-
ноші різними способами виби-
вають собі хоч якісь додаткові 
копійки. Водночас він заявив, 
що, мовляв, листоноші не хо-
чуть переходити із зарплати 1 
тис. грн на зарплату 10 тис. грн, 

щоб не втратити субсидію і щоб 
мати час доглядати корову (!). І 
на несвоєчасну доставку можна 
і треба скаржитися, але покара-
ють за це листоношу.
 А тепер, у 2023 році, Смі-
лянський договорився до іншого. 
Після вмотивованого звернення 
НСЖУ до перших осіб країни він 
сказав, що Укрпошта зацікавлена 
у збільшенні тиражів періодики і 
її поширенні, але, мовляв, люди 
неактивно передплачують газети 
у воєнний час та й якість контен-
ту знижується. Тож поштарям, 
каже він, невигідно доставляти 
газети у села з малою кількістю 
передплатників.
 Хоч якою б там була кіль-
кість передплатників, — то що, 
не люди? 
 Окрім того, Смілянський за-
явив про намір на 100% оцифру-
вати роботу листонош, включно з 
передплатою, тож, мовляв, «буде 
жорсткий контроль виконання».
 То це, виходить, знову винні 

листоноші? Оцифрувати їх – це 
що? За що? Як підозрюваних? 
 А чи знає керівник Укрпош-
ти, що подекуди листоноші на 
збиток собі, розуміючи краще, 
ніж він, потребу людей у читан-
ні періодики, незалежно від того, 
де прирекла доля жити адресатів, 
відвозять і по декілька примірни-
ків власним транспортом? Ні, не 
знає! Як узагалі такий типаж лю-
дини може керувати структурою, 
котра переплетена із забезпечен-
ням доставки необхідної інфор-
маційно-аналітичної продукції 
кожній сучасній людині? 
 Однак пан Смілянський не 
мислить такими категоріями. 
Хоча його базові інстинкти пра-
цюють непогано. Бо на цей раз, 
аби вирулити й не по-дитячому 
виправдатись, він принизив жур-
налістів, опустивши якість їхньої 
роботи. 
 Отже, Ігор Смілянський ду-
має як уміє, але гучно заявляє, 
що знижується якість контенту 
періодичних видань. 

 Хто б говорив? Той, хто іншо-
го виходу, ніж нищити й лама-
ти поштову систему України, не 
знайшов? 
 Скажімо, припиняти перед-
плату людині на газету тільки че-
рез те, що вона не купила нікому 
не потрібний каталог. 
 Або отримувати гроші напе-
ред за доставку, а потім, коли де-
котрі видання припинили вихід 
друкованих версій, Укрпошта за 
недоставку того, чого вже немає, 
гроші не повертає.
 І кивати на розвинені країни 
також не варто. Там усі чіпко три-
маються за друковану пресу.
 І Америка, і Британія, і Німеч-
чина, і Франція, і Японія тощо. 
 Тому звинувачення Смі-
лянського у низькій якості кон-
тенту ЗМІ — не що інше, як те, 
що керівник Укрпошти в стилі 
«сам дурень» намагався перевес-
ти всі стрілки ним же створених 
проблем на видавців та редак-
торів. Типова чиновницька мані-

пуляція — перекладання відпові-
дальності, замість того, щоб дав-
но, ще кілька років тому, визна-
ти, що він не здатен побудувати 
чітку ефективну систему роботи 
поштової галузі. 
 Ну або, як ми вже припуска-
ли вище, все схоже на те, що Смі-
лянський виконує чиєсь замов-
лення. 
 Голова НСЖУ Сергій Томі-
ленко неодноразово заявляв, що 
реформу поштової галузі пот-
рібно робити, прораховуючи на-
слідки для держави. Зараз же, в 
період повномасштабної війни, 
відбуваються згубні для інфор-
маційного простору зміни. І суп-
роводжуються вони неприхова-
ним презирством до журналістів 
з боку гендиректора Укрпошти.

Гроші в надійних своїх кишенях
 Пересувні поштові відділення 
проблему не вирішили. Тому по-
декуди органи місцевого самовря-
дування взялися самотужки про-
тистояти розвалу центральною 
владою поштової сфери країни. 
Так, на Івано-Франківщині роз-
глядають можливість працевла-
штування листонош за рахунок 
територіальних громад і редак-
цій газет.
 І це реальне життя абсолютно 
не відповідає тому, про що рока-
ми розповідають керівники ПАТ 
«Укрпошта». А саме — про не-
обхідність скорочення кількості 
листонош. Водночас вони чомусь 
не говорять про один дуже важли-
вий не лише економічний, а й со-
ціальний аспект — про величез-
ний розрив у заробітних платах 
топменеджменту Укрпошти та її 
працівників. 
 Згідно з даними звітів ПАТ 
Укрпошта до Реєстру застрахова-
них осіб іще до початку повномас-
штабного вторгнення, абсолютна 
більшість працівників — 97% — 
отримує мінімальну зарплату. 
Водночас заробітна плата кіль-
кох десятків осіб топменеджмен-
ту — від 100 до 800 тисяч гривень 
на місяць. Розрив, як бачимо, ста-
новить до 200 разів.
 А чому б в умовах, коли керів-
ник Укрпошти наголошує на 
скрутному становищі, не змен-
шити зарплати топменеджмен-
ту, аби й таким способом спробу-
вати виправити ситуацію? 
 Грошей, які отримують керів-
ники установи, вистачило б на ут-
римання 2,7 тисячі листонош. ■

За кордоном старанно плекають друковані ЗМІ.❙

Голова НСЖУ Сергій Томіленко неодноразово заявляв, що реформи поштової 
галузі потрібно робити, прораховуючи наслідки для держави. Зараз же, в період 
повномасштабної війни, відбуваються згубні для інформаційного простору зміни. І 
супроводжуються вони неприхованим презирством до журналістів з боку гендиректора 
Укрпошти Ігоря Смілянського.

СКАНДАЛ

Шекспір би плакав: Укрпошта 
— чума на всі наші доми
Як Ігор Смілянський добиває друковані ЗМІ. І ускладнює життя пенсіонерів. 

■

Тетяна ПАРХОМЧУК

Декілька останніх років слово Укрпошта у середовищі видавців друкованих ЗМІ України звучить як прокляття або 
кара Божа. Бо до всіх проблемних питань української журналістики додаються головні болі, котрі створює ще й 
це відомство.
Через непартнерське ставлення згаданого надавача послуг з доставки періодики та інших поштових товарів, також 
і соціальних послуг, газети втрачають сотні тисяч примірників за передплатою, віддаляються від своїх читачів, а 
читачі відповідно відчувають брак доступу до реальної, альтернативної, об’єктивної інформації. «Єдині новини» 
повністю цю потребу не закриють ніколи. 
А останнім часом ситуація погіршилась іще й через чергове масове скорочення листонош на тлі попереднього 
зменшення кількості поштових відділень. Причому це стосується не лише сільської місцевості. Скажімо, мешканці 
центру Одеси скаржаться «УМ» на нестачу листонош у їхніх поштових відділеннях так само, як і мешканці сільської 
глибинки.
Чомусь протягом кількох років складається враження, що чинний керівник Укрпошти Ігор Смілянський покли-
каний зруйнувати систему й знищити українські ЗМІ. І робить він це доволі успішно при всіх президентах. Чим 
пояснюється така його посадова живучість при очевидному розвалу галузі? Версій є чимало. Скажімо, вплив його 
батьків, котрі мають якусь цікаву «парасольку» й з-під неї з початку повномасштабного вторгнення у соцмережах 
виставляли пости на підтримку рашистських окупантів. Чи, навпаки, син робив таку проєкцію на батьків? 
І що з того, що Укрпошта випустила патріотичні марки? Це ж гарний національний піар та ширма. І що з того, що 
сам Ігор Смілянський заявляє про перерахування чималої суми коштів на потреби ЗСУ, коли за результатами його 
діяльності на посту керівника Укрпошти у нього можна повчитись, як ненавидіти людей в Україні. 
Щодо донатів від Смілянського на українські Збройні сили, то в нас чимало товстосумів прикриваються заявами 
такого виду благородної справи, а за фактом — зброї нам не вистачає, а свою рідну армію постійно підтримують 
копійками достатньо збіднілі через катастрофічне зростання цін українські пенсіонери та працююча більшість. 
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Докази — не версії 
 Очевидно, причиною підго-
товки цього матеріалу стало зга-
дуване Аркіним зростання запи-
тань з боку Конгресу США мас-
штабами допомоги Україні, сту-
пенем виконання Байденом своїх 
зобов’язань щодо війни, а також 
характером операцій, що прово-
дить ЦРУ в Україні. 
 Отже, за даними високопо-
ставлених співробітників розвід-
ки адміністрації Байдена, таєм-
ні змови між Вашингтоном і мос-
квою є усталеною традицією, а в 
основі всього, що відбувається в 
Україні, лежить таємна війна з 
таємними правилами. Це вима-
гає від ЦРУ величезної роботи: 
як головного шпигуна, як пере-
мовника, як постачальника роз-
відданих, як логіста, як організа-
тора мережі чутливих відносин з 
НАТО і, можливо, найважливі-
ше — як агенції, яка намагаєть-
ся забезпечити, щоб війна не ви-
йшла з-під контролю. 

Кара за цинізм — провал ЦРУ  
 Теза, що проходить червоною 
лінією, — провал ЦРУ у своїй 
основній розвідувальній діяль-
ності. 
 Головним секретом російсь-
ко-української війни для ЦРУ 
став обсяг того, чого воно не знає. 
А управління не впевнене в дум-
ках та намірах як Володими-
ра Зеленського, так і владіміра 
путіна.
 За атакою на Керченський 
міст був ще більш далекий удар 
по базі російських бомбардуваль-
ників в Енгельсі, майже за 1 тис. 
130 кілометрів від Києва. ЦРУ 
заздалегідь не знало про жодну з 
цих атак...
 Отже, управління стежи-
ло за нарощуванням військово-
го потенціалу росії, і в листопаді 
2021 року, за три місяці до втор-
гнення, Байден направив Берн-
са до москви, щоб, за офіційною 
версією, попередити кремль про 
наслідки будь-якої атаки. 
 Російський президент у мос-
кву не приїхав, залишившись у 

свой резиденції в Сочі на Чорно-
му морі, за 1 тис. 300 км. З Берн-
сом він говорив по секретному 
кремлівському телефону. Це вка-
зує, що напередодні поїздки Бер-
нса до москви між Білим домом 
і кремлем, імовірно, було домо-
влено про особисту зустріч. Од-
нак путін вирішив по-іншому, а 
Бернсу довелось порушити про-
токол поведінки директора ЦРУ 
й залишитися в москві на другу 
добу (3 листопада). Це потягну-
ло ще одне порушення протоко-
лу — проведення розмови секрет-
ним кремлівським телефоном, 
що унеможливлює американсь-
кій стороні аудіозапис бесіди.
 «За іронією долі, розмо-
ва пройшла дуже успішно», — 
йдеться у статті. Попри те, що 
росія вторглася, дві країни змог-
ли ухвалити перевірені правила 
дорожнього руху. 
 Адміністрація Байдена вуста-
ми Бернса пообіцяла, що Сполу-
чені Штати не воюватимуть на-
пряму і не домагатимуться змі-
ни режиму. Росія зобов’язалась 
обмежити свій напад територією 
України та діяти відповідно до 
негласних, але добре зрозумілих 
принципів секретних операцій. 
 Успішність цієї розмови для 
США полягає в тому, що росія 
здійснила вторгнення в Україну 
не просто так, а за узгодженими 
правилами здійснення вторгнен-
ня та ведення війни. Вони також 
включають дотримання повсяк-
денних кордонів шпигунства.

Україна розірвала шаблони ЦРУ 
й росії
 Характер війни поміняв-
ся, тільки-но російські війська 
увійшли до України. Сполуче-
ним Штатам довелося швидко 
змінити свої підходи. ЦРУ, як і 
решта розвідувального співтова-
риства США, неправильно оці-
нило військові можливості росії 
та стійкість України, оскільки 
росія не змогла взяти Київ і вій-
ська відійшли з півночі. 
 Тобто правила, встановлені 
двома високими сторонами під час 

візиту Бернса до москви, включно 
з захопленням Києва російськи-
ми військами, виявились нікчем-
ні. І коли з’ясувалося, що ЦРУ 
провалилося зі своми оцінками 
та очікуваннями щодо вторгнен-
ня, адміністрації Байдена дове-
лося терміново змінювати і свою 
політику. Дії Вашингтона змісти-
лися з символічного розгортання 
військ у Європі для стримування 

подальших дій росії на надання 
Україні зброї. Аркін саркастич-
но зауважує щодо розташування 
американських військ у Європі на 
тлі раніше досягнутих із путіним 
домовленостей про те, що той об-
межиться вторгненням свох вій-
ськ лише в Україну і не нападати-
ме на європейські країни.
 «Внаслідок виявленої Украї-
ною здатності до опору та завдя-
ки вмілому публічному лобіюван-
ню Зеленського Сполучені Шта-
ти повільно й неохоче погодилися 
постачати якіснішу і далекобій-
нішу зброю, що теоретично може 
загрожувати російській території 
і таким чином створювати ескала-
цію, що викликає страх у Байде-
на», — зазначив американський 
журналіст. 

Секретні угоди Києва 
 Участь Києва в секретних 
угодах із Вашингтоном та мос-
квою, організованих ЦРУ, вра-

зила. «Зеленський, безумовно, 
перевершив усіх в отриманні 
того, що він хотів, але Києву та-
кож довелося підкоритися пев-
ним невидимим лініям», — роз-
повів високопосадовець військо-
вої розвідки. 
 У рамках секретної дипло-
матії, яку в основному очолю-
вало ЦРУ, Київ пообіцяв не ви-
користовувати зброю для напа-

ду на росію. 
 Однак прямі атаки на тери-
торію росії та участь у реаль-
них бойових діях — те, що Київ 
неодноразово робив — супере-
чать обіцянкам Зеленського. Це 
викликало запитання щодо од-
ного з основних обов’язків ЦРУ 
у сфері розвідки — наявності в 
нього достатнього знання, а що ж 
саме українці планують, — для 
того, щоб впливати на них та до-
тримуватися своєї таємної угоди 
з москвою. Таким чином, Аркін 
із посиланнями на своїх співроз-
мовників у розвідці стверджує, 
що українська влада обіцяла до-
тримуватись умов таємної угоди 
ЦРУ з путіним про межі прове-
дення ними (українцями) війсь-
кових дій проти росії. 
 Але дотримання цієї обіцян-
ки суперечить здоровому глузду 
протистояння такому страшно-
му й неадекватному агресору, як 
путінська раша. 

Диктат США іншим країнам
 За лаштунками США дове-
лося переконати десятки країн 
дотримуватись обмежень, уста-
новлених адміністрацією Бай-
дена. Деякі з цих країн, включ-
но з Великою Британією та Поль-
щею, готові були піти на більший 
ризик, ніж це влаштовує Білий 
дім. Ці країни готові надавати 
Україні суттєво більшу допомо-
гу, але їх стримує адміністрація 
Байдена. 
 Пікантно виглядає в цьому 
всьому тема відкатів при поста-
чанні військової допомоги Ук-
раїні від держави, котра каза-
ла, що не спішить приймати Ук-
раїну в НАТО, бо тут корупція. 
І що ж? Коли через Східну Єв-
ропу потекла зброя на мільяр-
ди доларів, постало ще одне пи-
тання, над яким почало працю-
вати ЦРУ: боротьба з корупцією. 
Йдеться не лише про облік того, 
куди прямує зброя, а й про при-
пинення розкрадань та відкатів 
ще на старті та на шляху в Ук-
раїну. І якщо згадані крадіжки 
в принципі можуть здійснюва-
тися всіма учасниками процесу 
надання військової допомоги — 
від постачальників через посе-
редників до одержувачів, — то 
щодо відкатів — їх отримання, 
за визначенням, стосується тих, 
хто постачає зброю. Цікаво, кого 
мали на увазі Аркін та його спів-
розмовники?

ЦРУ та інтерес України 
 Загалом, у статті ствер-
джується, що ЦРУ дедалі важче 
дотримуватись тонкого балансу у 
своїх численних ролях. Створен-
ня правил ведення та забезпечен-
ня дотримання цих правил вою-
ючими сторонами стає неможли-
вим для управління.
 Відтак ми припускаємо, що 
за президентства Байдена Аме-
рика втрачає контроль і почи-
нає слабнути її світовий вплив. 
Хоча це ще не дуже очевидно. 
 Отже, мавр уже зробив свою 
справу, виторгувавши певний 
спокій для США, і може спокій-
но працювати в адміністрації 
Байдена. 
 А щодо чинного президен-
та США, не все так веселково. І, 
зважаючи на підтримку Украї-
ни чималою кількістю амери-
канських виборців, стаття вда-
рила по його іміджу. 
 Політичний тоталізатор пра-
цює постійно і майже однаково в 
усіх країнах, іноді результатив-
но, а іноді — ні, що вже дає підста-
ви для серйозних роздумів аме-
риканських виборців. Ну хіба що 
Байден витягне з рукава якогось 
рятівного джокера. Але навряд 
чи йому після всіх хитрозробле-
них рухів щодо війни росії про-
ти України вдасться видати його 
своєму електорату за туза. 
 У нас же спала полуда й від-
крились очі на «просунутий» світ, 
котрий заколисав нас давно, ще в 
1994 році, Будапештським мемо-
рандумом. 
 Нагадаємо, 5 грудня 1994 року 
лідери України, США та росії під-
писали горезвісну для нас угоду 
— Будапештський меморандум. 
 По суті, Україну обіграли зуб-
ри дипломатії.
 До Будапештського мемо-
рандуму Україна мала ядерну 
зброю і була ядерною держа-
вою. Після підписання згада-
ного документа вона свій ядер-
ний статус втратила.
 Сьогодні більш ніж очевид-
но: саме наявність у нас ядерної 
зброї, про що нещодавно заявляв 
президент Володимир Зеленсь-
кий, і буде запорукою безпеки й 
процвітання України. 
 І загалом, адекватне розумін-
ня реальності допомагає творити 
реалістичні стратегії. ■

ОВВА!

Україна зламала секретні 
домовленості ЦРУ та росії
За лаштунками потоків крові українців розігрується карта егоїзму світових лідерів

■

Отже, за версією Newsweek, напередодні 
широкомасштабного вторгнення адміністрація 
Байдена пообіцяла кремлю, що США не воюватимуть 
напряму і не домагатимуться зміни режиму. Росія 
ж зобов’язалась обмежити свій напад територією 
України та діяти відповідно до негласних, але 
зрозумілих принципів секретних операцій.

Newsweek: ЦРУ намагалось розвести українців як кошенят.❙

Тетяна ПАРХОМЧУК

Нещодавнє призначення президентом США Джо Байденом директора 
ЦРУ Бернса членом свого кабінету спонукає до продовження поруше-
ної в попередньому номері «УМ» теми ненадання Україні ПДЧ НАТО. 
В цьому ракурсі навіть ексклюзивне скасування самого плану дій для 
України — мовляв, згодом, поза конкурсом, через низку спрощених 
процедур приймемо до Альянсу — виглядає як окозамилювання. 
У трагічній історії сучасної України є специфічна роль глави ЦРУ в до-
мовленостях США й рф напередодні широкомасштабного вторгнення 
в Україну. 
Як ми вже зазначали, перед самітом НАТО у Вільнюсі в американсько-
му журналі Newsweek вийшла стаття Вільяма Аркіна (William M. Arkin, 
The CIA’s Blind Spot about the Ukraine War) «Сліпа зона ЦРУ в російсь-
ко-українській війні». 
За твердженням економіста, старшого наукового співробітника 
Центру політики безпеки (Вашингтон) Андрія Ілларіонова, журнал 
Newsweek не є опозиційним нинішній владі США, це видання не має 
нічого спільного з республіканцями й належить до пулу найважливі-
ших американських медіа, які тісно дружать з Демпартією, та пропа-
гує її погляди. Також журнал не займається підривною чи опозицій-
ною діяльністю щодо нинішньої адміністрації США.
Автор статті William M. Arkin — відомий у США журналіст, політичний 
коментатор, письменник, блогер із жорсткою продемократичною по-
зицією, який кілька десятків років пропрацював радником різних розві-
дувальних, спеціальних, аналітичних структур США, зокрема у розвідці 
армії США, ЦРУ, РУМО Пентагону, керівництва ВПС та ВМФ. 
У своїй нерядовій статті він аналітично доводить те, що ми в Україні вже 
рік тому підозрювали, — імовірність того, що адміністрація Білого дому 
дала своєрідне «добро» на повномасштабну війну росії проти України.
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 Так, майже 60% наших гро-
мадян витрачають більше часу 
на перегляд новин у період пов-
номасштабного вторгнення, 
якими вони при цьому стра-
шенно незадоволені (дані з опи-
тування Центру Разумкова на 
замовлення видання ZN.UA від 
28.04—03.05.2023 р.). Тож мо-
жемо припустити: опитані не до 
кінця фільтрують інформацію, 
відрізняють факт від фейку й, 
можливо, вірять «усьому напи-
саному». 
 За даними опитування, здій-
сненого дослідницькою аген-
цією New Image Marketing 
Group за підтримки «Детек-
тор медіа» та міністерства за-
кордонних справ Королівства 
Данія в Україні, у період із 2020 
до 2023 рр. рівень медіаграмот-
ності серед українського насе-
лення зріс із 55% до 81%. До 
того ж середнє значення показ-
ника зросло від 4,8 бала у 2020 
році до 5,9 бала у 2022-му. 

 Цілком передбачуваним є ви-
сокий рівень медіаграмотності 
у молоді від 18 до 25 років (за-
вдяки субіндексам використан-

ня та цифрової компетентності) 
і низький — серед старшої віко-
вої групи 56-65 років: чим ни-
жчий освітній статус, тим мен-
шим є й індекс. Так, серед опи-

таних із загальною середньою 
освітою частка осіб з показни-
ками освітнього статусу низь-
ким та нижчим за середній ста-

новить 33%, а серед тих, хто має 
повну/неповну вищу освіту, — 
лише 10%. Суттєві відмінності 
у рівні медіаграмотності також 
спостерігаються між особами 

з різним матеріальним стату-
сом: чим вищий є рівень добро-
буту, тим вищий показник має 
індекс.

 Значущість проблеми де-
зінформації підкреслюють 
61% аудиторії (порівняно 
з 57% у 2020 році), а отже, 
люди стають компетентніші у 

відстеженні фейкової інфор-
мації. 
 Так, лише 18% у порівнянні 
з 32% (2020 р.) вирішують, на-
скільки можна довіряти пові-
домленню інтуїтивно. Зросла 
частка українців, хто виявляє 
дезінформацію, шукаючи по-
силання на джерело в матеріалі 
(39% проти 28%), орієнтуєть-
ся на відео/фотопідтвер дження 
(32% проти 26%), наявність 
різних точок зору на подію 
(31% проти 26%). Кількість 
українців, які перевіряють ін-
формацію на достовірність, 
зросла майже вдвічі — з 24% 
до 47%, разом із чутливістю до 
маніпуляцій. ■

ЧИТАЙ. АНАЛІЗУЙ. РОЗУМІЙ

«Інформаційне 
суспільство» 
та медіаграмотність
Опанувати навички медіаосвіти є життєво необхідним завданням, 
особливо в період повномасштабної війни

■Валерія МУСХАРІНА, 
студентка Київського університету
 імені Бориса Грінченка

Щодня ми споживаємо величезну кількість інфор-
мації: заголовки онлайн-видань за філіжанкою 
кави, газетні шпальти на актуальні теми, реклама 
в метро або вечірній перегляд новин по телеба-
ченню. Це вже стало рутиною, чимось на кшталт 
підсвідомої справи. Однак не більш як 30% із нас, 
українців, дійсно перевіряють те, що читають та 
слухають. 
Щотижнево людина витрачає близько 85 годин на 
перегляд і прослуховування повідомлень. Інши-
ми словами, понад 65% усього вільного часу ми 
споживаємо різноманітну інформацію, куди до-
даємо середні 25% сну. Виходить, лишень 10% на 
добу(!) людина не зосереджується на взаємодії з 
медіасередовищем. Тепер уявімо: це в дев’яносто 
разів більше, аніж вісімдесят років тому, та в чоти-
ри рази переважає дані початку нашого століття. 

 Однак воєнні реалії роблять 
медіаграмотність майже бездієвим 
інструментом. Наприклад, на тимча-
сово окупованих територіях (ТОТ): 
там росія створює повноцінний аль-
тернативний медіапростір. Для цьо-
го блокує доступ до міжнародних 
та українських джерел інформа-
ції, а також активно залучає місце-
вих мешканців до власних медійних 
майданчиків.
 Згідно з недавнім звітом Громад-
ської мережі «Опора», рф захоплює 
офіси та обладнання українських ін-
тернет-провайдерів та операторів мо-
більного зв’язку, ремаршрутизує ін-
тернет-трафік до своїх провайдерів 
через Крим, аби розбудовувати влас-
ну мережу й поширити на них обме-
ження цензури. До того ж ідентифі-
кували 979 українських онлайн-ре-
сурсів та 10 сайтів нашої влади, за-
блоковані в росії.
 Під забороною перебувають і 
такі життєво важливі платформи 
для обміну інформацією, як Viber, 
Instagram, Twitter, а також Google 
та YouTube. Ці обмеження провоку-
ють почуття ізоляції, страху та без-
порадності серед цивільного насе-

лення, роблячи його більш вразли-
вим до маніпуляції та зловживань. 
Наприклад, мешканці ТОТ почина-
ють вірити, що їх нібито обстрілює 
ЗСУ, державна влада незабаром вте-
че, а росія не просто відбудує все 
зруйноване, а й створить «найком-
фортніші» умови життя. 
 А ще, «перекриваючи доступ до 
реєстрів заблокованих вебсайтів та 
не надаючи безпечних способів до-
сліджувати російські соціальні ме-
режі, рф перешкоджає зусиллям 
правозахисних організацій, жур-
налістів та міжнародних органів 
ефективно відстежувати ситуацію 
на окупованих територіях». 
 На тимчасово окупованих тери-
торіях ворог застосовує багато попу-
лярних практик. Однією з них є по-
силення прірви між тими, хто зали-
шився, і жителями вільної України. 
Росіяни розуміють: українці в окупа-
ції змушені взаємодіяти з ними. Це 
й дозволяє продукувати міфи й стра-
хи нібито про те, що «тільки-но тери-
торії будуть звільнені, Україна відра-
зу розпочне поголовну мобілізацію», 
«усіх без винятку звинуватять у кола-
борації, а ті, хто отримав російський 

паспорт (часто це робили вимушено, 
під тиском), опиняться у в’язницях 
чи взагалі будуть розстріляні». Ак-
тивно розповсюджується й новий 
міф — начебто Україна підірвала Ка-
ховську ГЕС, щоб напризволяще по-
кинути своїх громадян.
 Актуалізація медіаграмотності 
тільки привертає увагу до ниніш-
нього «інформаційного суспільс-
тва», що, за дослідженням амери-
канського соціолога Германа Кана, 
підкреслює особливості співіснуван-
ня понять «інтелекту» та «інформа-
ції» (духовної і матеріальної сфер су-
часної спільноти). 
 Так, розуміємо: інформація не 
здатна змінити надбання людської 
культури й сприяти прогресу без 
людських емоцій. Однак і емоції не 
повинні перетворюватися на інстру-
мент суцільної маніпуляції (страх, 
відчай та прийняття). Для цього має-
мо здобувати медіаосвіту: виявляти 
спотворені факти, які збурюють сві-
домість, та вчасно їм протидіяти. Це 
дасть змогу гідно чинити опір росій-
ській дезінформації й нарешті де-
окупувати наш медіапростір від во-
рожої риторики. Раз і назавжди. 

Згідно з отриманими результатами, медіаграмотність 6% українців є низькою, у 13% — нижча за середню, кожен другий 
представник аудиторії (50%) має вищий за середній рівень медіаграмотності і майже третина 31% — високий. 
Діаграма з сайта «Детектор медіа».ц

❙
❙
❙

 Безсумнівно, інформація займає почесне міс-
це в усіх сферах людської діяльності: від освіти й 
науки до політики й медицини. Отже, і сьогоденне 
суспільство змальовують терміном «інформацій-
не»: це абсолютно нова, осучаснена версія спіль-
ноти, що має певні специфічні особливості. 
 Приміром, якщо ви маєте сто одиниць товару й 
віддаєте комусь п’ятдесят, у вас залишається тіль-
ки половина. Однак поставмо на це місце інфор-
мацію: віддаєте умовну кількість іншим, а все ж 
таки маєте все, що й мали. 
 Зважаючи на це, німецький соціолог Том Сто-
унер стверджував: угоди з приводу матеріальних 
речей ведуть до конкуренції. Водночас інформа-
ційний обмін — до співробітництва. Із цього ро-
бимо висновок, що інформація — ресурс, яким 
без жалю діляться. Ба більше, його використан-
ня веде до вагомого ефекту — збагачення власни-
ка знаннями й важливої співорганізованості з ото-
ченням. Так, інформація набагато краща й зручні-
ша за капітал: її можна нагромаджувати та збері-
гати для майбутнього використання. 
 Проте подивімося на зворотний бік. Не все, 
що ми споживаємо, є правдивим і корисним. За 
важливими фактами та офіційними звернення-
ми криється велетенська кількість фейків, мані-
пуляцій, історичних й культурних міфів, ботів, 
певних концепцій, навіть замаскованих ідеоло-
гій тощо. 

Розібратися в цьому допомагає медіаграмотність — життєво важлива навичка ХХІ 
століття, котру маємо адаптувати до своєї освіти та інших необхідних умінь. Це той 
інструмент, з яким людина не народжується, однак може тренувати й опановувати 
протягом життя. 

Скріншот кількості викритої дезінформації станом на 6 липня 2023 року від редакції «Детектор медіа».❙
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СЕРЕДА, 26 ЛИПНЯ 2023ПОСТАТЬ
Юрій КИЛИМНИК, колишній парламентський 
позаштатний помічник Вадима Гетьмана, 
кандидат філософських наук

28 червня ми відзначали чергову річницю 
з часу ухвалення Конституції України. З цієї 
нагоди я підготував матеріал «Не забуваймо 
це світле ім’я». Йдеться про Вадима Гетьмана 
як автора книги «Як приймалась Конституція 
України». 

 Мої роздуми на пам’ять і на пошану Ва-
дима Петровича Гетьмана — Людини і Гро-
мадянина, життя і професійна діяльність 
якого були присвячені Україні. Сутністю 
його буття була успішна творча діяльність. 
Гадаю, він не керувався словами Гете, 
який вважав, що безсмертя треба клято за-
робляти, вперто добувати творчістю. Та й 
рано було йому думати про безсмертя. Хто 
в його продуктивно активному віці, особ-
ливо коли так очевидні результати твоїх 
справ, замислюється над вічним?
 Конструктивна позиція Гетьмана за-
хоплювала багатьох, хто з ним контакту-
вав. Дуже виразно сутність і характер свого 
колишнього шефа — тоді ще голови прав-
ління новоутвореного Агропромбанку «Ук-
раїна», як на мене, змалював третій прези-
дент України Віктор Ющенко в інтерв’ю 
Людмилі Патрікац, очільниці «Вісника 
Національного банку України»: «У моєму 
житті є люди, які мене ніколи не покида-
ють. Вадим Петрович — один із тих, хто за-
вжди біля мене. Постійно.
 Я пережив велику трагедію, коли його 
не стало... У якому б контексті не говорив 
про Гетьмана, — це буде світлий спогад. 
Вадим Гетьман багато зробив для нашої 
нації, для держави... 
 У житті він був класною людиною. В ро-
боті — модерновим спеціалістом. Мало хто 
тепер згадує, але ті проєкти, які він втілю-
вав на початку формування банку, були су-
пермодерні. Мене захоплювало: оця копи-
ця сивого волосся — і такі модернові дум-
ки! Це були думки сучасні, ринкові, хоча, 
здавалося тоді, дискусійні.
 Щодо новацій Гетьман був поводирем. 
Він підтримував, здавалося б, авантюру, а 
насправді — нову ідею. Він пропонував такі 
методи (ну, щоб не передати куті меду), з 
яких починалася нова справа, котрі мобілі-
зували людей до дії, до творчого мислення, 
до роботи».
 Гетьман, без сумніву, усвідомлював 
значення свого імені і свою місію. Мож-
на послатися, зокрема, й на цікаве мірку-
вання про цю неповторну креативну осо-
бистість, яке свого часу висловив його ко-
лега, колишній заступник голови правлін-
ня Національного банку України Віктор 
Кравець: «Говорити про Вадима Петрови-
ча легко і важко водночас. Легко, бо все, 
що стосується цієї людини, позначено зна-
ком «плюс». Важко, бо боїшся пропусти-
ти у своїх спогадах щось значуще й важ-
ливе. Це той випадок, коли «всі слова були 
уже чиїмись». Однак говорити про Вади-
ма Гетьмана сьогодні необхідно як ніколи: 
надзвичайно багатогранною була його осо-
бистість і надзвичайно людяним він був». 
Я би хотів, щоб читач із належною увагою 
поставився до цих узагальнень. 
 Розумію, що сказане може сприйня-
тися кимось неоднозначно. І це природно. 
Водночас вважаю необхідним підкресли-
ти, що в теорії суспільного процесу мені ім-
понує ось яка ключова позиція: багатство 
кожного суспільства, як і світу загалом, 
визначається не обсягами виробництва у 
тій чи іншій країні, не масштабністю га-
зових чи нафтових родовищ і навіть не зо-
ловалютними запасами, а індивідуальною 
креативністю, творчим потенціалом осо-
бистостей, бо саме це формує енергетику 
суспільства. Якщо наша індивідуальність, 
наша особистість згаснуть, зазначає доб-
ре знаний у світі американський філософ 
Г. Парсонс, то згасне і сам людський рід. 
Без урахування цієї, як на мене, незапе-
речної істини неможливо зрозуміти й фун-
даментальні засади, якими зумовлюється 
поступ нашого державотворення. 
 Того, що Вадим Петрович встиг зроби-
ти для розбудови суверенної Української 
держави, вистачило б на кілька життів. 
(Принагідно нагадаю: Вадима Гетьмана 
було вбито 22 квітня 1998 р. у ліфті київсь-
кого будинку, де він проживав. 11 липня 
2005 р. посмертно його вшановано званням 
Герой України). Журналісти, які брали в 
нього інтерв’ю, справедливо акцентують: 

таким був цей, ніби спеціально народже-
ний для своєї унікальної ролі локомотива 
революційних зрушень, чоловік. 
 Народний депутат Гетьман брав безпо-
середню участь у вирішенні найгостріших 
проблем нашого сьогодення, був ініціато-
ром розробки таких принципово нових за-
конопроєктів, як «Про ціни і ціноутворен-
ня», «Про економічну незалежність Украї-
ни», «Про банки і банківську діяльність», 
«Про національний банк України» тощо. 
За оцінкою відомого українського вчено-
го-правника Анатолія Селіванова, «він за-
вжди прагнув ясності, чіткості і перекон-
ливості юридичних формулювань». 
 Ставши рушійною силою розбудови 
ринку капіталів в Україні, Вадим Гетьман 
увесь час був поглинутий творенням. Він 
цілком виправдано вважається патріархом 
нашої національної валюти — саме його 
підпис стоїть на введених в обіг перших 
гривневих банкнотах. Його дітища: Банк 
«Україна» — для фінансування сільгосп-
виробництва — з мережею на всю країну; 
Українська міжбанківська валютна бір-
жа; Банк «Кліринговий дім»; відроджен-
ня храму Іоанна Богослова — пам’ятки 
дерев’яної архітектури XVII століття у 
селі Суха Калигірка Катеринопільського 
району Черкаської області. Як щедрий ме-
ценат найбільший внесок він зробив у від-
будову перлини стародавнього зодчества 
— Успенського собору Києво-Печерської 
лаври. Зрозуміло, перелік зробленого ним 
можна продовжувати. 
 Ми припустилися б помилки, якби 
не згадали також і про те, що впродовж 
п’ятнадцяти років В. Гетьман був прези-
дентом Федерації гандболу України. Наша 
преса не раз повідомляла про те, що завдя-
ки йому ми відкрили для себе українсь-
кий гандбол як вид спорту, достойний сла-
ви України. Хіба не показовий приклад 
тому — такий беззаперечний історичний 
доказ: за видатні досягнення в спорті жі-
ноча ганд больна команда «Спартак» Київ 
(20-разовий чемпіон СРСР, 13-разовий пе-
реможець Кубка європейських чемпіонів) 
занесена до Книги рекордів Гіннесса.

 Я, крім усього, глибоко шаную Вадима 
Петровича і як талановитого публіциста, 
літератора, у співавторстві з яким ми підго-
тували та видали п’ять значущих брошур із 
серії «Бесіди про Конституцію»: «Чи стане 
Україна соціальною державою?», «Націо-
нальний банк у системі влади», «Що таке 
свобода і право у демократичній державі?», 
«Влада», «Фінансовий механізм держави. 
Податки». Адже, що не кажіть, у житті 
Гетьмана зовсім не другорядні біографіч-
ні факти — його друковані праці, численні 
журнальні та газетні статті, інтерв’ю тощо. 
Думка досвідченого політика цікавила як 
журналістів, так і широкий загал шану-
вальників цієї навдивовижу мудрої, енер-
гійної, контактної людини. Тому цей аспект 
його політичної діяльності необхідно вивча-
ти, досліджувати.
 Треба прямо визнати: хист у царині 
публіцистики він виявив неабиякий. Ска-
зати про все, що ним написано, у мене не-
має змоги. З нагоди відзначення Дня Кон-
ституції України зупинюся на унікаль-
ній літературно-історичній пам’ятці 
В. П. Гетьмана «Як приймалась Конститу-
ція України», що побачила світ восени 1996 
року. Люди, особливо молодь, повинні зна-
ти: робота над нею стала для нього архіваж-
ливою справою. Судячи з наших бесід, Ва-
дим Петрович вважав: самобутність історії 
є неподільним капіталом народу України на 
шляху його історичного розвитку.
 Рідкісний за жанром політичної публі-
цистики нарис В. Гетьмана, як зазначаєть-
ся, підготовлено у формі нотаток учасни-
ка розробки Основного Закону України. 
Ось як він сформулював його зміст (цитую 
дослівно): «Про автора. З думою про Золо-

те рало. Тернистий шлях проекту Консти-
туційної комісії. Що робити? Ініціатив-
на міжфракційна узгоджувальна група. 
Конституційна інтрига. Здобутки і втра-
ти. Тимчасова спеціальна комісія. Гроші 
і влада. Останні дні перед фіналом. Рефе-
рендум: зі щитом чи на щиті? Напередодні. 
Буремна «українська ніч». Додаток». Поп-
ри напружену ситуацію через брак часу 
(засідання йшло другу добу безперервно), 
вранці 28 червня 1996 р. Україна отрима-
ла Конституцію. «За» проголосував 321 на-
родний депутат. 
 Значення книги «Як приймалась Кон-
ституція України» важко переоцінити. 
Для тих, хто не знає, нагадаю: очевидним 
офіційним визнанням її суспільної зна-
чущості стало, на мою думку, присвоєн-
ня Гетьману В. П. почесної премії «Проме-
тей-престиж» у номінації «Парламентарій 
року-96» за підсумками загальнонаціо-
нальної програми «Людина року». Хоча у 
повсякденному вжитку слово «споглядач» 
— далеко не схвальна характеристика, а 
втім уміння уважно споглядати — рідкіс-

на здібність. Мудреці закликають усвідо-
мити: «Щоб дивитися, потрібно відкрити 
очі, щоб побачити, треба ще й думати». Лі-
тературно-публіцистичний твір Гетьмана 
цікавий передусім спостережно-репортаж-
ним стилем, вдумливими свідченнями ре-
ального очевидця описаних суспільно цін-
них історичних подій. Вадим Петрович як 
член Міжфракційної погоджувальної гру-
пи і Тимчасової спеціальної комісії з оп-
рацювання проєкту Конституції України 
брав найактивнішу участь у підготовці і 
прийнятті Основного Закону України.
 Очевидно, все-таки мав рацію фран-
цузький філософ Клод Гельвецій, який 
стверджував: «Історія — це роман подій, 
роман — це історія відчуттів». Книга Ва-
дима Гетьмана «Як приймалась Конститу-
ція України» — це дійсно історія визначної 
в житті нашої держави події, історія конс-
титуційних пристрастей, драматичної бо-
ротьби, що вирувала у нашому парламенті 
в процесі створення Основного Закону мо-
лодої незалежної України. Зрештою, це іс-
торія людського розуму, мудрості, які ви-
явили народні депутати. Адже, як нам ві-
домо, на кону тоді стояло збереження ук-
раїнської державності.
 Така книга, поява якої спричинена іс-
торичним державотворчим актом, потріб-
на була, вельми потрібна. І дуже добре, що 
першою її створив наш Вадим Гетьман. 
Маю на увазі вплив яскравої постаті самого 
автора. Адже ми знаємо: істини лише тоді 
досягають мети, коли їх подають автори-
тети. Кажучи так, слід водночас зазначи-
ти, що не всі твердження автора нарису, 
викладені ним у цій праці, можуть бути 
прийняті беззастережно, але їх цінність по-

лягає в тому, що вони пробуджують дум-
ки і почуття, спонукають ще раз обдумати 
складні проблеми — як нашого життя, так 
і актуальні питання законотворчості. 
 Я свідомо акцентую на цих питаннях, 
аби показати складність та багатоаспект-
ність проблеми, пов’язаної з підготовкою 
й ухваленням Конституції України. Ті, хто 
думає по-іншому, припускаються принци-
пової помилки. Тож ми, я вважаю, повин-
ні бути вдячні Вадиму Петровичу за цю лі-
тературну роботу. «Чому я вирішив напи-
сати книжку про прийняття нової Консти-
туції України? — сказав якось Гетьман під 
час нашої чергової зустрічі. — Ну, мотив 
цілком зрозумілий — історія для нащад-
ків існує доти, поки існуватимуть книги. 
Правда, коли писав, про читача зовсім не 
думав. А от коли книга вийшла, почав ду-
мати, очікувати реакції. Серед відгуків є 
дуже цікаві». Погодьмося, це конче важ-
ливі думки, чи не так?
 Вадим Гетьман вважав: нічого важливі-
шого для української історії зараз немає. 
Звичайно, створення по гарячих слідах та-
кої літературної праці потребувало настрою. 
Не просто робочого, коли голова переповне-
на фактами, думками і щось кличе тебе до 
письмового столу. А особливого душевного 
стану, коли переповнює якесь радісне від-
чуття (описаний у книзі зворушливий епі-
зод з іменинами зятя Вадима Петровича — 
пряме тому свідчення). Свої відчуття треба 
було викласти, розповісти про них іншим. 
Тепер вони належать усім, і нехай кожен, 
хто цю рідкісну книжку прочитає, візьме їх 
частку в свою душу.
 Мені залишається навести ще один щи-
рий вислів про історико-документальний 
твір В. П. Гетьмана «Як приймалась Кон-
ституція України»: «Інколи уявляю собі, 
як коли-небудь, років через 200, хтось, 
зайшовши до бібліотеки, візьме зі схови-
ща книжку. Сторінки її тоді пожовтіють, 
менш яскраві стануть фотографії, але, як 
і сьогодні, майбутнього читача вражатиме 
схвильованість авторських думок і спосте-
режень, відображена в них буремна дійс-
ність. Думаю, що наші нащадки, читаючи 
книгу про становлення нового українсько-
го суспільства, з вдячністю скажуть про її 
автора, що це була людина не тільки сво-
го часу». Після появи книги Гетьмана так 
висловився про нього знаний український 
письменник, головний редактор журналу 
«Дніпро» Микола Луків. 
 Вчитуючись у щойно наведені рядки, 
маємо не забувати, що вони датовані 1996 
роком. До яких вершин гуманістичних пе-
редбачень потрібно було піднестись авторо-
ві, щоб дійти таких світоглядних узагаль-
нень! Безумовно, з такою оцінкою вагомого 
внеску Вадима Гетьмана в сучасне українсь-
ке державотворення важко не погодитися. 
Утім вагомий внесок цієї непересічної осо-
бистості в процес українського державо-
творення, про що вже ми стисло згадували, 
є значно ширшим за конституційний про-
цес. Варто, щоб в Історії був зафіксований 
увесь спектр талантів цієї людини, її вплив 
на суспільно-політичне життя в нашій дер-
жаві, де В. Гетьман, як відомо, був визна-
ним моральним авторитетом. ■

«Щоб дивитися, потрібно відкрити очі, щоб побачити, треба ще й думати». 

ЩОБ ПАМ’ЯТАЛИ

Не забуваймо це світле ім’я
Роль Вадима Гетьмана в становленні Української державності

■
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Ганна ЯРОШЕНКО 
Полтава

Контужені й поранені військові, 
які лікуються в одному з медич-
них закладів Полтави, завжди че-
кають понеділка, бо вже звикли 
до того, що цього дня їх навідує 
73-річна енергійна пані Олександ-
ра Мороз. І не з порожніми рука-
ми, а неодмінно привозить усяку 
домашню смакоту. «Хочеться ж 
бодай чимось порадувати наших 
захисників», — говорить жінка. 
Зізнається: в час, коли вся Украї-
на піднялася на боротьбу з таким 
лютим ворогом, їй також хотіло-
ся почуватися бодай чимось ко-
рисною. Тож усе почалося з того, 
що, торгуючи дріб’язком на ринку 
в мікрорайоні Половки, вона по-
чала збирати пожертви з таких, 
як і сама, торговців-пенсіонерів. І 
так за літо зібрала 9,5 тисячі гри-
вень та передала їх волонтерській 
команді «Невтомні бабусі», які 
плетуть маскувальні сітки, а ра-
зом із ними передають нашим 
оборонцям гостинці. Після того як 
«Невтомні бабусі» взяли шефство 
над шпиталем, пані Олександра 
варила для його пацієнтів варени-
ки. А з минулої осені й до цього 
дня готує домашню їжу для кон-
тужених та поранених бійців на 
постійній основі. 

Самого тільки борошна 
використали понад чотири 
мішки
 Пригадує, що спершу їй до-
помагали друзі, але довго не 
витримали. Коли навіть подру-
ги Олександри Федорівни зди-
вовано запитали, навіщо їй усе 
це потрібно, вона різко порва-
ла з ними будь-які стосунки. 
«Але мені самій стало важко, 
— ділиться Олександра Мороз. 
— Тож звернулася по допомогу 
до дуже доброї й відповідальної 
сусідки Ніни Кісільової (вона 
тільки на рік старша за мене). 
Удвох стало значно веселіше. 
Отак відтоді й чаклуємо над 
каструлями та сковородами ра-
зом із нею». 
 Пані Ніна, у свою чергу, 
підключила небайдужих жи-
телів села Мачухи Полтавсь-
кого району, де в неї дача, — 
ті стали допомагати харчови-
ми продуктами. «Везуть усе: 
овочі, фрукти — як свіжі, так і 
консервовані, яйця, м’ясо, мо-
локо, соки тощо», — перелічує 
жінка. Особливо господині від-
значають активність подружжя 
Олександра та Світлани Ткачен-
ків, а також місцевого фермера 
Валерія Ігнатова. А ще, знову 
ж таки, надають посильну до-
помогу колеги пані Олександри 
по ринку на Половках, де вона 
досі збирає пожертви. Окрім 
того, жителі цього мікрорайо-
ну Полтави, знаючи про її са-
мовіддану діяльність, підкида-
ють заморожені ягоди, борош-
но, цукор, сало, смалець. Пере-
давали й свіжі ягоди полуниці, 
черешні. Усім цим людям Олек-
сандра Мороз та Ніна Кісільова 
безмежно вдячні.

   «Власне, отут 
усе й відбувається, — Олексан-
дра Федорівна обводить пог-
лядом власну тіснувату кух-
ню площею 8 квадратних мет-
рів. — Спершу готували їжу 
для одного стаціонарного від-
ділення, де зазвичай лікуються 
65-70 контужених військових, 
а тепер уже постачаємо харчі 
й для другого, де виходжують 
іще й поранених бійців. Хоч у 
нас тільки дві пари рук, та ми 
з усім справляємося. Скажімо, 
прокинувшись сьогодні о 4-й го-
дині ранку, я зварила 20-літро-
ву каструлю зеленого борщу зі 
щавлем. До речі, борщ у нас за-
вжди з м’ясом. Потім підійшла 
Ніна й почала чистити картоп-
лю на пюре. Разом пошаткува-
ли 10 головок капусти, поріза-
ли огірки — от бачите, яка ве-
личезна миска салату вийшла. 
Учора ввечері насмажили 2 ве-

ликі жаровні котлет, а я спек-
ла 100 пампушок із часником та 
зеленню до борщу. Також бій-
ці зможуть поласувати запече-
ною в духовці підчеревиною, а 
ще зараз зваримо аж 10 кілогра-
мів хінкалі — полтавський під-
приємець азербайджанського 
походження Тахсін Гусейнза-
де раз на тиждень підкидає нам 
різні напівфабрикати, що ма-
ють домашній смак, і хлопці їх 
дуже люблять. На закуску ж бу-
дуть здобні вироби та компот. 
 Раніше ще більше всього го-
тували, та, оскільки зараз літо, 
нас попросили трохи зменши-
ти обсяги. Усе готуємо з душею, 
як для найрідніших людей. Та 
ні, навіть краще. І коли як від-
повідальна особа привожу їжу 
до лікувального закладу та див-
люся в очі хлопців, розмовляю з 
ними, для мене це такий стимул! 

І вдень, і вночі думаю, що б іще 
приготувати їм смачненьке».
 За цей час, стверджує пані 
Олександра, вона з пані Ніною 
використали 4,5 мішка борош-
на. Це й не дивно, адже самих 
тільки пампушок господині 
спекли понад 2 тисячі. А ще ж 
готували вареники, рулети, пи-
ріжки, налисники з різною на-
чинкою — всього й не перера-
хуєш. Жінки зауважують, що 
страви стараються врізноманіт-
нювати. 

Перш ніж з’їсти пампушки, 
військові цілували їх, вдихали 
їхній запах
 «От минулого разу спекли 
три великі піци, щоб усім діс-
талося по шматку, — вони теж 
дуже смакують хлопцям, а та-
кож приготували смачну ку-
рятину, 20-літрову кастру-
лю м’ясного рагу, — пригадує 

Олександра Мороз. — Не за-
будьте написати й про те, що 
нам допомагають іще дві пол-
тавки: Надія Висоцька й Та-
міла Зікєєва, які теж готують 
для наших підопічних домаш-
ню випічку. Коли я, наприклад, 
вожуся з пиріжками, у такому 
разі домовляємося, що вони ви-
пікатимуть здобу. 
 Варто додати, що наші захис-
ники дуже задоволені, коли при-
гощаємо їх смаколиками, щора-
зу щиро дякують. Це й зрозумі-
ло, адже домашньої їжі нічим 
не заміниш. Знаєте, коли впер-
ше напекла й привезла хлопцям 
пампушки, мене вразило те, що 
вони, перш ніж з’їсти, цілували 
їх, вдихали їхній запах. 
 Звичайно, дуже сумно, що в 
медзакладі лікуються бійці, які 
за віком мені не тільки в сини, а 
й в онуки годяться. Якось не ви-

тримала й запитала в одного мо-
лодюсінького вояка, скільки ж 
йому років. Враз випроставшись, 
він серйозно відповів: «Я вже до-
рослий — мені виповнилося 24 
роки. Перед повномасштабною 
війною встиг закінчити військо-
ве училище, а бойове хрещення 
пройшов у боях за Харків». 
 Був випадок, коли 50-річний 
боєць схилив голову на моє пле-
че, і з його очей котилися сльози. 
Що й казати, ці мужні чоловіки 
багато чого пережили й побачи-
ли на власні очі на цій жорстокій 
російсько-українській війні. До 
речі, мій син Сергій від початку 
повномасштабної війни здійснює 
транспортування поранених бій-
ців на лікування до закладів охо-
рони здоров’я».
 Бесідуючи зі мною, мої спів-
розмовниці метушаться, вправ-
но порядкуючи біля газової пли-
ти. Звернувши увагу на те, що 
на ній водночас горять усі 4 кон-
форки, допитуюся в Олександри 
Федорівни, скільки ж блакитно-
го палива, а також води й елек-
троенергії вона використовує за 
місяць. У відповідь жінка усмі-
хається: «Відверто кажучи, мене 
це не цікавить (хоч не прихову-
ватиму: держава надає мені суб-
сидію). Головне — аби лишень 
настала перемога та наші захис-
ники були живі та здорові. 
 Бійці, з якими спілкуюся, в 
один голос заявляють: «Пере-
мога неодмінно буде за нами», 
і я їм вірю. Але, користуючись 
нагодою, хотіла б звернутися 

до полтавців: усі нині дуже хо-
чуть перемоги, тож нехай не 
ховаються, не будуть байду-
жими, адже гуртом і москаля 
легше бити. Аби щось приго-
тувати для хлопців, нам увесь 
час потрібні харчові продук-
ти, а отже, будь-яка допомо-
га незайва. Принести провізію 
можна до приміщення філії №7 
Центральної бібліотеки Пол-
тавської територіальної грома-
ди, що давно стала осередком 
волонтерського руху. Також 
можна звертатися безпосеред-
ньо до мене, зателефонувавши 
на номер мобільного телефону: 
(050)195-03-29». 
 Насамкінець пані Олексан-
дра демонструє подарований їй 
на день народження прапор Ук-
раїни. «От подивіться, скільки 
на писів лишили на ньому бій-
ці», — хвалиться вона святи-
нею. Багато написів схожі, тож 
наведу тільки окремі з них: «Дя-
куємо Федорівні за смаколики», 
«Вдячні за піклування та сма-
коту», «Усі разом ми переможе-
мо», «Усе буде Україна!».
 «Поки Боженька дає нам 
сили, і далі готуватимемо до-
машні страви для бійців, які 
проливають за нас свою кров, 
— підсумовує небагатослівна 
пані Ніна. — І в нас немає жод-
них проблем — маємо їх хіба що 
тоді, коли холодильник стає по-
рожнім. Бо самі розумієте, коли 
готуєш їжу на таку велику кіль-
кість їдців, і розхід продуктів 
дуже значний». ■

Пані Олександра стверджує, що військові постійно щиро дякують 
за домашні смаколики.
Фото автора та надане волонтерською командою «Невтомні бабусі».

❙
❙
❙

ДОБРА СПРАВА

«Готуємо з душею, як для 
найрідніших людей» 
Дві пенсіонерки з волонтерської команди «Невтомні бабусі» майже рік пригощають домашніми смаколиками 
контужених та поранених бійців

■

Олександра Мороз (ліворуч) та Ніна Кісільова щоразу стараються 
порадувати контужених та поранених бійців чимось смачненьким.

❙
❙Олександра Мороз хвалиться, що борщ у них завжди з м’ясом.❙

Бійці, з якими спілкуюся, в один голос заявляють: 
«Перемога неодмінно буде за нами», і я їм вірю. 
Але, користуючись нагодою, хотіла б звернутися 
до полтавців: усі нині дуже хочуть перемоги, тож 
нехай не ховаються, не будуть байдужими, адже 
гуртом і москаля легше бити.
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Костянтин РОДИК

«Хорошиє русскіє» виникли не в лю-
тому 2022-го. Вони були завжди, від 
Московського царства починаючи. Зга-
даймо князя Курбского, політемігранта 
часів Івана Грозного. Або Герцена чи 
Достоєвского, змушених тікати від ім-
перії. Большевіцький переворот підняв 
найбільшу хвилю політичних біженців 
— аж таку, що з них за кордоном по-
чали утворюватися аналітичні центри. 
Чи не першим виник Російський нау-
ковий інститут у Берліні (1923), фінан-
сований німецьким урядом і керований 
тамтешньою розвідкою, яка замовля-
ла різнопланову аналітику російським 
емігрантам — політологам, історикам, 
філософам. Працювали ті якісно, роз-
відка була задоволена; результати де-
яких досліджень лишаються актуальні 
донині: приміром, Іван Ільїн, один з 
перших керівників РНІ, — став філо-
софським фаворитом Путіна. З на-
станням 1950-х, тобто Холодної війни, 
центри совєтології активно виникають 
у США.

 Рік тому піднялася чергова хвиля 
політичної еміграції з Росії. Можливо, 
нових «інститутів» західні розвідки й 
не створюватимуть, але потреба у фа-
ховому вивченні темного московсько-
го феномену нікуди не зникла. Те, як 
швидко і якісно розвиваються ютуб-
канали «хороших русскіх», як вони 
об’єднуються в ефективну мережу, як 
постають нові закордонні російські ви-
давництва, свідчить про добре грошо-
ве забезпечення. Про джерела фінансу-
вання ми дізнаємося пізніше, а поки що 
українським аналітикам варто уважно 
прислухатися до цього дискурсу, аби 
краще розуміти вірогідні сценарії роз-
витку подій у перспективі. І — адек-
ватно сприймати інформацію, тобто 
знати ціну їхньому джерелу, розрізня-
ти авторів за рівнем компетентности та 
способами висловлювання. Інакше ка-
жучи, треба добре знати резюме «хоро-
ших русскіх».
 Тут нам на допомогу — книжка 
російського журналіста-розслідувача 
Міхаіла Зиґаря «Вся кремлевская рать: 
Краткая история современной России» 
(Москва: Интеллектуальная литерату-
ра; Х.: Фоліо, 2016). Зиґарь — чи не ос-
танній з могікан тамтешньої політич-
ної журналістики, який не повівся на 
захмарні гонорари пропагандистів. Че-
рез те в нього виникли проблеми з пуб-
лікаціями і тираж цієї книжки надру-
ковано, принаймні частково, у Харкові 
— цим пояснюється мова оригіналу. 
 Хай як медійно яскравими були 
перші дев’ять років постсовєтської іс-
торії Росії, Зиґарь розглядає єльцинсь-
ку добу як таку собі «передмову» до 
путінського режиму. Поширена думка, 
що ляльководом Єльцина був Бєрєзов-
скій. «Пів року невідомо хто кермував 
країною. — каже Черномирдін, маючи 
на увазі, що кермував нею Бєрєзовс-
кій», — пише Зиґарь. «Ера Путіна», 
вважає він, почалася з призначенням в 
адміністрацію президента Алєксандра 
Волошина: спочатку помічником, тоді 
заступником і нарешті керівником. Во-
лошин — творець концепції «керованої 
демократії», яку почав практикувати 
Єльцин і довів до логічного завершен-
ня Путін, який зберіг Волошина у ста-
тусі глави своєї адміністрації. 
 Одна з характеристик Волошина: 
«Справжній шал у нього викликало 
українське питання». Це насвітлює у 
зовсім іншому вигляді відому фразу 
Єльцина: мовляв, прокидаюся з дум-
кою, що я іще не зробив для України. 
Так, він не наважився на втручання 
під час придушення заколоту Мєш-
кова в Криму, але добряче облашту-
вав плацдарм для майбутньої анексії. 
Саме Волошин притягнув собі у поміч 
Мєдвєдєва та Суркова. Перший пізні-
ше став ерзац-президентом задля легі-
тимації подальшого царювання Путіна 
(який тоді іще позірно зважав на кон-

ституцію): «Двійник Путіна в овечій 
шкурі». Сурков же став ідеологом і 
політтехнічним директором нападу 
Росії на Україну. «Головним кремлівсь-
ким лиходієм» називає його Зиґарь, 
і ще: «Суркова багато хто вважає за 
генія — або генія злодійства». 
 Сурков був тим путінським послан-
цем, який в останній момент намагався 
врятувати владу Януковича — він при-
летів до Києва 20 лютого 2014-го. Та 
вже було запізно: «З одних тільки Жу-
лян за добу вилетіло 64 спецрейси для 
віпперсон», а евакуація з Межигір’я 
почалася на день раніше, 19 лютого. 
Відтоді Сурков очолив спецоперацію 
«Русская вєсна», котра таки вдалася 
на Донеччині. «Саме Сурков сформу-
вав органи влади так званої Донецької 
Народної Республіки. Прем’єр-мініст-
ром було призначено колишнього мос-
ковського політтехнолога й публіцис-
та Алєксандра Бородая, а міністром 
оборони — Стрєлкова... Метою Сурко-
ва було спробувати інтегрувати До-
нецьк та Луганськ назад до складу 
Української держави», для чого він ра-
зом з Медведчуком створив архітекту-
ру Мінських домовленостей.
 Зиґарь характеризує третій пре-
зидентський термін Путіна (після 
Мєдвєдєва) так: «Влада понавигадува-
ла собі ілюзорних завдань і захоплено 
їх виконувала». Власне, владні топпер-
сони зазвичай ніколи нічого не вигаду-
ють. Вигадки в їхню свідомість запро-
ваджують політтехнологи. «У 1990-х 
і першій половині 2000-х політтехно-
логи стали особливою кастою», — за-
значає Зиґарь. Верховним жерцем цієї 
касти був Сурков. Хоч завдання, сфор-
мульовані політтехнологами, й були 
ілюзорні, влада втілювала їх, як зазна-
чав іще Маяковскій, «грубо, зрімо» — 
включно з реальною війною.
 У довшій перспективі політтехноло-
ги завжди програють політологам, що 
довела вже Помаранчева революція. «Зі 
скасуванням губернаторських виборів 
у Росії практично всі російські політ-
технологи опинилися в Україні восе-
ни 2004 року... Передвиборчу кампанію 
Віктора Ющенка взявся фінансувати 
лондонський вигнанець Боріс Бєрєзов-
скій. Він відрядив до «оранжевого та-
бору» радником Станіслава Бєлковс-
кого... Ґлєб Павловскій працював тоді 
у штабі Януковича таким собі «смот-
рящим» від Крємля». На той час Пав-
ловскій був правою рукою Суркова. І 
саме Сурков стояв за рішенням «пре-
зидента росії особисто включитися у 
передвиборчу кампанію в іноземній дер-
жаві». 
 Авжеж, аргументи політтехноло-
га виглядали переконливо: «Рейтинг 
Путіна в Україні був надвисокий — на-
багато вищий за будь-якого політика, 
будь то Кучма, Янукович або Ющен-
ко... «Не варто противитися невідво-
ротному», — казав в ефірі «5 каналу» 
напередодні виборів радник Януковича 
Ґлєб Павловскій в очному двобої рад-
никові Ющенка Станіславу Бєлков-
скому». Завдання виявилося ілюзор-
ним, але коштувало нам чимало.
 Колишній одесит Павловскій відій-
шов у засвіти кілька місяців тому. Він 
був, на відміну від Суркова, не лише 
політтехнологом, а й політологом. 
За рік до Помаранчевої революції він 
опублікував у «Новій газеті» доповідь, 
де точно описав траєкторію руху вла-
ди. Там містилися застереження, які 
повністю справдилися через десять 
років: «Різке посилення силової ком-
поненти влади, перетворення силови-

ків на головну і, по суті, єдину опору 
президента... Формування нової «ліво-
популістської» ідеологічної платфор-
ми влади, що спирається на спрощене 
і перетворене на ідеологію православ’я, 
орієнтація на «маси бюджетників». У 
доповіді згадувалися найвищі посадов-
ці: генпрокурор, міністр оборони, за-
ступник глави адміністрації президен-
та Ігор Сєчин (нинішній розпорядник 
головного валютного ресурсу рф, «Рос-
нєфті»), придворні бізнесмени. Один з 
останніх подав на Павловского позов до 
суду «за наклеп» і прогнозовано виграв 
справу з компенсацією в $1 млн.
 Так збіглося, що майже водночас 
була опублікована ще одна політологіч-
на доповідь, «Держава та олігархія», 
ініційована Радою з національної стра-
тегії, громадською організацією, що 
об’єднувала всіх найвідоміших полі-
тологів росії й очолювана Станіславом 
Бєлковскім. Зиґарь пише: «За словами 
Бєлковского, на Путіна вплинула не 
так наукова доповідь про «олігархіч-
ний переворот», як роздруківки прослу-
шок телефонних розмов Ходорковсь-
кого, які також приніс йому Сєчин... 
Ходорковскій, коли став кумиром лібе-
ральної інтелігенції, повсякчас казав, 
якою нікчемою є Путін». Таких образ 
у Крємлі не дарують. Відтак два текс-
ти (Павловского та Бєлковского) фак-
тично здетонували полювання на най-
більшого російського олігарха: «Сєчин 
ініціював справу ЮКОСа і розкуркулив 
Міхаіла Ходорковского».
 А далі сталося те, чого ніхто не очі-
кував. Якийсь час влада натякала Хо-
дорковскому, що той мусить емігрува-
ти слідом за Бєрєзовскім та Гусінскім. 
Натякала однозначно-прозоро: зааре-
штували першого заступника олігар-
ха. Проте Ходорковскій поїхав не на 
Захід, а в публічне турне Росією. В 
аеро порту Новосибірська його й за-
арештували. «У багатьох у Крємлі в 
той момент був шок — керівництво 
адміністрації довідалося про арешт 
із новин. Того дня Андрєй Ілларіонов, 
економічний радник президента, зус-
трів у коридорі заступника глави 
адміністрації Суркова, котрий по-
чинав охоронцем, а тоді піарником 
Ходорковского перед тим, як опинив-
ся в Кремлі. «Слава! І що ж тепер ро-
бити?.. — Знаєш, Андрюшо, — посміх-
нувся Сурков, — немає меж людській 
гнучкості». Його начальник, Воло-
шин, виявиться недостатньо гнуч-
ким і подасть у відставку через п’ять 
днів після арешту Ходорковского. Не-
вдовзі саме Сурков стане головним 

ідеологом Кремля».
 Місяць по тому Бєлковскій пере-
став бути гендиректором Ради з націо-
нальної стратегії і сконцентрувався на 
консультуванні Бєрєзовского, а пізні-
ше й Ходорковского (і, додає Зиґарь, 
радить йому й далі, по звільненні Хо-
дорковского з ув’язнення й переїзду 
до Швейцарії). Тоді ж Путін звільнив 
і ліберального прем’єра Касьянова; 
наказ йому передав той-таки Сєчин зі 
словами: «Дякуємо, що показали нам, 
як керувати країною. Тепер ми може-
мо й самі». Отже, арешт Ходорковсь-
кого — поворотна віха сучасної росій-
ської історії. Саме тоді Путін став на 
шлях авторитаризму. 
 Оповідана Міхаілом Зиґарєм росій-
ська історія з-за лаштунків зладжена 
вельми читабельно; автор добре во-
лодіє словом, зокрема його провока-
тивною складовою. Ось, до прикладу, 
назва одного з розділів: «Глава 18, в 
якій Алєксєй Кудрін програв битву за 
місце в голові президента». Або таке 
«соціологічне» означення: «Суміш 
страху з незнанням, яку в росії прий-
нято називати аполітичністю». Чи, 
приміром, характеристики персона-
жів, як-от згадуваного вже Сєчина: 
«Він викликає жах... У його приймаль-
ні, наприклад, не можна читати газе-
ту — за таке одразу женуть геть». 
Чи Мєдвєдєва, який попервах справ-
ляє «вельми незвичне для політика 
враження — він здається доброю лю-
диною». Та, як пригледітися, — «схо-
жий на ідеального гоголівського чинов-
ника».
 До речі, Мєдвєдев — зовсім не са-
тиричний персонаж. Ми якось за-
буваємо, що саме він сконструював 
нинішню «Русь чиновницьку»: «Го-
ловне досягнення Мєдвєдєва на посту 
президента — в тому, що він доміг-
ся прийняття закону «Про держав-
ну службу», який сам же й написав... 
Наступне десятиліття стало золо-
тим для російських держслужбовців, 
їх кількість зросла у три з половиною 
рази... Чиновники відчули смак роз-
кошів, зрозуміли, як багато вони на-
справді коштують, і втямили, що не 
варто брати подачки від мільярдерів, 
коли можна стати мільярдерами са-
мим».
 У книжці багато маловідомих нам 
сторінок російської політики. Напри-
клад, про те, як під час війни в Іраку 
міністерство з надзвичайних ситуацій 
(яке тоді очолював Шойгу) та Російсь-
ка православна церква одержали кво-
ти на постачання іракської нафти і 
платили величезні відкати урядові 
Саддама Хусейна. І як вони започат-
кували регулярний «понеділковий 
рейс із Москви до Багдада, який що-
разу привозив повій для синів Хусей-
на та їхнього оточення». 
 М. Зиґарь висвітлював події і По-
маранчевої революції, і Революції 
гідности — він добре обізнаний з ук-
раїнськими політичними реаліями. 
Тож у книжці знаходимо багато мало-
відомої інформації про Тимошенко, 
Януковича, Медведчука, Фірташа, Са-
акашвілі. Та головний персонаж жур-
наліста, звісно, Путін: від «історії 
про те, як людина випадково стала 
королем» — до висновку американців 
після провалу проєкту «перезаванта-
ження: «Мати до діла з Путіним не-
можливо і безґлуздо».
 Стилістика Зиґаря настільки жва-
ва, що торік Олександр Роднянський 
оголосив про початок роботи над теле-
серіалом за книжкою «Уся крємлівсь-
ка рать». «Серіал не лише розповість 
про махінації різних гравців, а й про-
стежить еволюцію мислення Путіна», 
— каже продюсер.
 А сам Зиґарь емігрував із Росії з по-
чатком повномасштабного вторгнен-
ня. ■

ОБРІЇ

Про мешканців
лабіринту зла

■
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Максим СТРІХА, доктор фізико-
математичних наук, професор, 
заступник міністра освіти і науки 
України в 2008-10 і в 2014-19 
роках

На початку липня, згідно з за-
коном, закінчився чотириріч-
ний термін повноважень 12 з 24 
членів Наукового комітету Націо-
нальної ради з питань розвитку 
науки і технологій. «Під завісу» 
на засіданні 1 липня НК ухвалив 
«Пропозиції щодо реформуван-
ня сфери наукових досліджень, 
розробок та інновацій», які було 
надіслано до органів влади.
Дехто з колег-науковців поставив-
ся до цього 11-сторінкового до-
кумента дещо скептично: мовляв, 
НК — не орган влади, який на-
пряму ухвалює якісь управлінські 
рішення. Я такого легковажного 
ставлення не поділяв би...

Ситуація з берегів Рейну 
й Потомаку виглядає по-
інакшому, аніж із берегів 
Дніпра 
 Зараз уже ясно, що влада 
прагне швидких і рішучих ре-
форм у сфері освіти і науки. 
Профільний віцепрем’єр Ми-
хайло Федоров уже презенту-
вав бачення чергових реформ в 
освітянській сфері. Оголошено 
про роботу над аналогічним до-
кументом у сфері науки. А го-
лову НК, членкора НАН, фі-
зика-теоретика Олексія Ко-
лежука навіть журнал Nature 
позиціонує сьогодні як «одно-
го з головних радників уря-
ду в сфері реформування на-
укової галузі» https://www.
nature.com/articles/d41586-
023-02031-8. Отже, не виклю-
чено, що саме скріплені його 
підписом пропозиції (у повно-
му вигляді чи вибірково) й буде 
покладено в основу майбутніх 
реформаційних рішень уряду й 
парламенту.
 Одразу скажу, що багато з 
чим у цьому документі погод-
жуюся, хоч він містить чима-
ло неминучих для такого текс-
ту загальних положень «за все 
добре і проти всього поганого». 
Чи буде хтось заперечувати про-
ти, скажімо, розбудови багато-
канальної системи конкурсного 
фінансування НДРІ (наукових 
досліджень, розробок та іннова-
цій)? Чи розширення автономії 
наукових установ та наукових 
колективів, дерегуляції науко-
вої діяльності? Чи цифровізації 

збору та аналізу даних у сфері 
НДРІ? Чи заходів для інтегра-
ції української науки до євро-
пейського та світового дослід-
ницького простору?
 Із тверджень, що містять-
ся у вступній частині докумен-
та, активний спротив у мене 
викликало тільки одне: «Хоча 
повномасштабна війна додала 
низку нових викликів — скоро-
чення і без того недостатнього 
фінансування, руйнування до-
слідницької інфраструктури, 
розпад наукових колективів, 
відтік мізків, визначальним 
для розвитку наукової сфери 
все ж залишається подолання 
описаних вище проблем, які 
сформувалися досить давно і 
лише загострилися після по-
чатку повномасштабного втор-
гнення».
 Боюся, що війна насправді 
не лише спричинила якісний 
стрибок накопичених раніше 
проблем, а й додала принципо-
во нових, яких два роки тому 
не можна було уявити навіть 
у кошмарному сні. Скажімо, 
те, що головною проблемою 
для багатьох харківських НУ 
та ЗВО сьогодні є хоч якось за-
крити перед зимою зруйновані 
дахи й вікна, щоб уберегти від 
затікання й нищення рештки 
апаратури, матеріалів та об-
ладнання (без жодних гаран-
тій, що цю роботу не буде пере-
креслено черговим обстрілом). 
 Хоч розумію, що бачення 
тут визначається й місцем пе-

ребування авторів документа: 
ситуація з берегів Рейну й По-
томаку справді виглядає по-
інакшому, аніж із берегів Дніп-
ра чи, тим більше, Лопані. 

Пропозиція створення 
Агентства оборонних 
технологій
 Документ НК містить, на 
щастя, не лише «загальники». 
Він абсолютно слушно наголо-
шує на тому, що має бути змі-
нено принципи формування 
Адміністративного комітету 
Нацради. Автори пропозицій 
нарешті погодилися з тим, що 
співголовою Нацради має ста-
ти профільний віцепрем’єр, бо 
у перевантаженого прем’єра ні-
коли не стане часу нею реально 
опікуватися.
 Нарешті, революційне зна-
чення матиме (в разі втілення) 
пропозиція створення Агентс-
тва оборонних технологій, яке 
розподілятиме державне за-
мовлення на дослідження та 
розробки в галузі оборонних 
і безпекових технологій. Те, 
що за дев’ять років війни таку 
структуру так і не було ство-
рено, свідчить про абсолют-
не нерозуміння з боку всіх до-
теперішніх українських кер-

маничів тієї ролі, яку могла б 
відігравати українська наука 
в зміцненні обороноздатності. 
Наскільки більше розробок рів-
ня «Нептуна» й «Стугни» мог-
ло б з’явитися, якби таке агент-
ство вже діяло! Але краще піз-
но, аніж ніколи.
 У документі є ще чимало 
тверезих і добрих пропозицій. 
Зокрема, вказано, що частка 
конкурсного фінансування має 
зрости в майбутньому до 30-
40%. (Пригадую, як перед ух-
валенням закону про науку в 
листопаді 2015-го один шанов-
ний нардеп наполягав на «про-
гресивній» цифрі в 95%, якої 
немає ніде у світі, бо лише 5% 
на базове фінансування цілком 
зруйнували б тяглість будь-
якої наукової системи). 
 Але надалі зосереджуся на-
томість на тих пропозиціях 
НК, де не все просто і які, як на 
мене, таки варті ширшого обго-
ворення спільноти.
 Перше. В усьому докумен-
ті на 11 сторінках зовсім не зга-
дується НАН (про інші націо-
нальні академії вже не гово-
рю). Це, напевно, дуже нелогіч-
но, бо на НАН припадає не лише 
понад половина наукового бюд-
жету держави, а й значна части-
на її якісного наукового продук-
ту, і то не лише в сфері «високої 
науки», а й у царині оборонних 
технологій (як це переконливо 
засвідчила нещодавня виставка 
відповідних розробок академіч-
них інститутів). Отже, створю-

вати якусь візію майбутньо-
го української науки без чіт-
кої відповіді: а що станеться з 
НАН? — просто не випадає. 
 Так само безвідповідально 
писати цю візію і без відповіді 
про те, що буде з НАМН (яка, 
на додачу, залишається для 
більшості українців, зокрема й 
травмованих військових, єди-
ним місцем одержання доступ-
ної високоспеціалізованої ме-
дичної допомоги) та НААН (Ук-
раїна, усвідомлює це хтось чи ні, 
й далі критично залежатиме від 
свого аграрного сектору).
 Як відомо, у спільноті нау-
ковців основних варіантів від-
повіді щодо майбутнього НАН 
є зараз два. Керівництво НАН 
на чолі з Анатолієм Загороднім 
пропонує обмежитися порівня-
но невеликими змінами, зберіг-
ши всі «кращі здобутки мину-
лого» (а вони справді немалі, 
як немалі й успадковані від ми-
нулого проблеми). 
 Натомість їхні головні опо-
ненти з цього питання Олексій 
Колежук, Юлія Безвершенко, 
Наталя Шульга, які після по-
чатку повномасштабного втор-
гнення перебувають за кордо-
ном і активно використову-
ють там можливості комуніка-

ції з західними академічними 
спільнотами, вважають, що 
НАН у кращому разі має бути 
зведено до статусу вітчизняно-
го «Королівського товариства» 
з обмеженими функціями по-
пуляризації науки й експерти-
зи, а в гіршому — взагалі поз-
бавлено всіх державних функ-
цій і перетворено на громадсь-
ку наукову організацію. 
 Документ НК прямо не від-
дає переваги жодному з цих 
варіантів. Відповідно, не ок-
реслюються й можливі шляхи 
реформування НАН. Але в кін-
цевій візії системи української 
науки, згідно з цим докумен-

том, істотного місця для НАН 
уже не залишено: функції гран-
тового фінансування перебирає 
на себе НФД, функції управлін-
ня установами — новостворене 
Національне агентство науки і 
технологій, яке «визначатиме 
стратегію і пріоритети реаліза-
ції державної політики в сфері 
науки і технологій, координу-
ватиме ефективний розвиток 
дослідницьких установ усіх 
підпорядкувань і форм влас-
ності». 
 При цьому не зовсім зро-
зуміло, як це агентство взає-
модіятиме з МОН чи з рефор-
мованим Міністерством вищої 
освіти і науки. Адже, згідно з 
пропозицією НК, воно не так 
реалізуватиме державну полі-
тику в сфері науки (як це ли-
чить агентству, підпорядко-
ваному міністерству, яке цю 
політику визначає), як фак-
тично набуває функцій органу 
влади рівня міністерства. 

Сильних сьогодні 
здебільшого оцінюють 
посередні
 Друге. Паралельно пла-
нується створити «наукове 
НАЗЯВО» — Національне 
агентство з оцінювання науко-

вої діяльності, — для виконан-
ня функцій оцінювання резуль-
татів наукової та інноваційної 
діяльності. Ми вже маємо до-
свід освітнього НАЗЯВО, який, 
попри проголошені правильні 
слова про незалежність, непід-
контрольність, прозорість, ві-
докремленість реалізації полі-
тики та оцінювання тощо і поп-
ри безумовну щирість намірів 
його «батьків-засновників», ви-
явився дуже неоднозначним. 
 Найбільше від створення ос-
вітнього НАЗЯВО постражда-
ли саме ті, хто здійснював якіс-
ні освітні програми в сфері при-
родничих, технічних і класич-
них гуманітарних наук (і до кого 
навіть чиновники МОН раніше 
не дуже присікувалися, зверта-
ючи основну увагу на тих, хто 
збирався відкрити якусь явно 
непрофільну правничу чи еко-
номічну програму в якомусь пе-
дагогічному чи технологічному 
виші). Для природничників, 
технарів та гуманітаріїв якіс-
ного рівня створення НАЗЯВО 
обернулося насамперед виснаж-
ливою бюрократією, значними 
фінансовими витратами (ідеть-
ся про офіційні сплати на раху-
нок НАЗЯВО за акредитаційні 
послуги) й великими втрами не-
рвів. 
 Причиною останніх стало 
те, що, попри очікування, ліде-
ри в експерти масово не пішли. 
Як наслідок, сильних сьогодні 
здебільшого оцінюють посеред-
ні — зводячи принагідно різні 
свої порахунки і часом просто 
намагаючись «убивати» кон-
курентні програми в інших 
вишах. Прикладів цього ко-
жен колега-фізик, хімік, біо-
лог, кібернетик, філолог чи іс-
торик може навести більш ніж 
досить. Особисто мій близький 
товариш-фізик, справді добрий 
учений і викладач, отримав не-
щодавно після такої процедури 
акредитації інсульт. 
 Тепер для функцій оціню-
вання наукових установ/науки 
у ЗВО, які досі забезпечували 
кілька працівників наукових 
підрозділів МОН, пропонуєть-
ся створити окремий новий ор-

Є чимало тверезих і добрих пропозицій. Зокрема, вказано, 
що частка конкурсного фінансування має зрости в майбутньому до 30-40%.

РЕФОРМИ

Майбутнє досліджень, 
розробок та інновацій
Чому не маємо розуміння, що наука може зміцнювати обороноздатність, і чи варто створювати новий орган, де 
наукових лідерів оцінюватимуть посередності?

■
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ган влади (з працевлаштуванням великої кількості нових 
людей, слід думати — з конкурентною зарплатнею, вищою 
від середньої в НУ чи ЗВО). В експерти такої структури (як і 
у випадку з освітнім НАЗЯВО) теж підуть, очевидно, зовсім 
не наукові лідери, а дуже часто — посередності з комплек-
сом нереалізованості. 
 А іноземні експерти (яких документ проголошує мало 
не панацеєю) без знання мови й української ситуації у біль-
шості випадків цілком залежатимуть від позиції тих «міс-
цевих», які до них цю інформацію доноситимуть. Та й будь-
мо відверті: залучення достатньої кількості іноземних екс-
пертів для оцінювання сотень наших НУ і ЗВО коштуватиме 
бюджету астрономічних грошей (а лише з волонтерів сфор-
мувати такий корпус іноземних експертів, плюс забезпечи-
ти дієву комунікацію з ним, явно не вдасться).
 Чи буде такий орган ефективним, чи просто збільшить 
бюрократичне й фінансове навантаження на наші небагаті 
наукові установи й університети? Імовірну відповідь на за-
питання дає вже здійснений проєкт освітнього НАЗЯВО. 
 А саме від такого «наукового НАЗЯВО» віднині, на думку 
НК, напряму залежатиме рівень базового фінансування науко-
вих установ, і всі без винятку науковці дуже швидко відчують 
наслідки його діяльності (якщо його таки буде створено).
 Щодо множення оплачуваних з бюджету посад, то не 
можу принагідно не згадати про ще одну пропозицію НК — 
створити окрему аналітичну структуру для Нацради. Чому 
ці функції не можуть виконувати фахові аналітичні підроз-
діли МОН плюс цілий Центр наукознавства імені Доброва 
НАН? — пояснити складно. 

Хорошим — усе, гіршим — що лишиться?
 Третє. Слід звернути увагу на помітну зміну акцентів в 
управлінні науковою установою: стратегію тепер визнача-
тиме вчена рада, директор з наукового лідера (як це зазви-
чай було досі) перетворюється на простого менеджера, пара-
лельно суттєво збільшуються повноваження наглядової ради 
(зокрема й у сфері фінансів, оплати праці тощо). Чи буде така 
система ефективною, чи не призведе вона, наприклад, до па-
ралічу управління через можливий конфлікт ученої і нагля-
дової рад — питання теж відкрите. 
 Красиво звучить іще одне положення: «саме наукові ко-
лективи, а не установи, повинні розглядатися як основна 
структурна одиниця в загальній системі управління науко-
вою діяльністю». Але як це буде втілено на практиці — теж 
поки незрозуміло. Адже це потребує, зокрема, й докорінної 
перебудови системи бухгалтерії в рамках кожної наукової 
установи (за принципом: хорошим — усе, гіршим — що ли-
шиться).
 Четверте. В останньому розділі «Інтеграція до європей-
ського і світового дослідницького простору» найважливі-
ший для НК перший пункт звучить так: «Доцільно перш за 
все оновити Дорожню карту інтеграції України до ЄДП та 
затвердити її (разом з відповідним планом заходів) на рівні 
постанови уряду, з виділенням належних ресурсів для імп-
лементації».
 Але водночас нічого не сказано про доступ до структур-
них фондів ЄС, — що може в нинішніх умовах стати єдиним 
способом формування сучасної наукової інфраструктури за-
мість застарілої і зруйнованої війною (див. досвід східних 
країн ЄС — наших сусідів, які завдяки цим фондам здійсни-
ли справжній науковий прорив). Критично важливим було б, 
щоб Україна отримала бодай частковий доступ для цих фон-
дів ще на стадії переговорів про вступ до ЄС — бо, з огляду на 
порівняно невелику ціну питання для ЄС і на унікальність 
ситуації, нам тут могли б піти назустріч. 
 Згадана в пропозиціях НК після Дорожньої карти Про-
грама для розвитку «зелених технологій» є, безумовно, важ-
ливою, але без сучасної наукової інфраструктури вона вия-
виться прогнозовано провальною. 
 Містить розділ і широкий перелік усіх можливих міжна-
родних програм та структур, співробітництво з якими є для 
нас перспективним і гранти яких мають стати критеріями 
успішності для керівників НУ та ЗВО. Але з нього чомусь 
випали Український науково-технологічний центр (УНТЦ, 
який залишається найбільшим зовнішнім донором українсь-
кої науки за всі роки незалежності і єдиною міжнародною 
організацією, де Україна є рівноправним співзасновником 
нарівні з ЄС та США), ЦЕРН (де успішно працюють українсь-
кі вчені і де бозон Гіггса було виявлено детекторами, крис-
тали для яких вироблено в Харкові) та науково-інноваційна 
програма Eureka — перша міжнародна програма такого рів-
ня, де Україна стала ще в 2008 році не асоційованим, а пов-
ноправним учасником!
 Звісно, Україна приєдналася до всіх цих програм та 
структур задовго до того, як на нашому небосхилі спалах-
нули молоді зірки, що писали «драфт» цього розділу. Але й 
молодим зіркам незле часом виявляти фахову обізнаність та 
хоч якусь інституційну пам’ять. 
 Тож насамкінець дуже раджу колегам-науковцям не 
полінуватися зайти на сайт НК і уважно прочитати цей доку-
мент, примірявши до свого повсякденного життя. Бо коли це 
будуть уже не просто пропозиції НК, а позиція уряду й Бан-
кової, втілена в законопроєктах рівня нещодавнього акта, 
яким пропонується, поміж іншим, заборонити український 
дубляж англомовних фільмів (акція водночас як неконсти-
туційна, так і безглузда, з погляду поставленої мети: адже 30 
років тому наші оперні театри вже стали італомовними, але 
від того українці не заговорили італійською, а просто поча-
ли значно рідше бувати в опері), змінювати щось буде знач-
но складніше.
 Почитати «Пропозиції щодо реформування сфери науко-
вих досліджень, розробок та інновацій» можна за посилан-
ням: https://sci-com.org.ua/wp-content/uploads/2023/07/ ■

Тетяна РУДЕНКО

 За радянських часів Василь Овсієнко — філо-
лог, активіст Української Гельсінської групи, який 
розповсюджував самвидав, — у таборах за проук-
раїнську правозахисну позицію відбув загалом 13,5 
року, був засуджений тричі (другий термін відразу 
перейшов у наступний). У колонії суворого режиму 
в Мордовії вперше побачив Василя Стуса, де невдов-
зі загинув поет. 
 Детально про себе Василь Овсієнко розповів у 
виданих книгою спогадах «Життя як покута». Про 
дитинство дисидента читаємо: «Про політику в хаті 
не говорили, але хтось навчив мене на запитання: 
«Хто твій батько?» вилазити на лавку і показувати 
на портрет Сталіна. Він був на зеленій картонці на-
стінного календаря. Я не відчував ідеологічних роз-
ходжень із самим собою і співав: «Серп і молот — 
смерть і голод». Тоді мати набили мені губи. Мати 
били рушником, то не дуже боліло».
 Коли він народився у 1949 році, село мало на-
зву... Леніне (нині це Радомишльський район Жи-
томирщини, перейменували населений пункт у 
1924 р. після смерті вождя пролетаріату, ката Ук-
раїни. Повернули назву Ставки після відновлен-
ня незалежності України). Батьки мали 10 дітей, 
Василь з’явився на світ передостаннім, а за ним — 
найменша Марія, мертвою.
 Василь закінчив 1966 року школу. Тоді випус-
кали разом 10-й і 11 класи — із 91 учня жоден не 
вступив до вишу. Юнак після невдалої спроби всту-
пити на факультет української філології Київсько-
го університету імені Шевченка потрапив у районну 
газету «Жовтневі зорі» у причорнобильських Наро-
дичах. А наступного року все ж став студентом. Від-
тоді почався його правозахисний шлях боротьби.
 «Україна молода» зібрала спомини про титана 
українського духу Василя Овсієнка (із соціальних 
мереж).
 Вахтанг Кіпіані, дослідник історії, військово-
службовець ЗСУ: 
 «Не стало Василя Овсієнка — людини числен-
них чеснот, християнина, українського філоло-
га, редактора, літописця руху опору, популяриза-
тора життя і творчості Василя Стуса та інших ди-
сидентів, політв’язня брєжнєвсько-горбачовсь-
ких таборів. Ми були дуже близькі. Останні роки 
пан Василь хворів. На цьому тижні ми обговорюва-
ли з його племінниками переведення в краще міс-
це для реабілітації та лікування. Це була велика і 
дуже скромна людина, подвижник, яких одиниці 
на мільйони».
 Тарас Марусик, перекладач, публіцист:
 «Моє життя пішло на забезпечення вічности на-
роду». Ці прості, глибокі і не без гіркоти слова напи-
сав про себе Василь Овсієнко у книжці «Життя як 
покута». І це велика правда про великого Україн-
ця. Він був українцем до кінчиків пальців. А бути 
українцем тоді, в совєтській імперії, і ще донедав-
на означало боротися. Постійно і наполегливо. 
 Василь Овсієнко дуже добре усвідомлював, що 
український народ без української влади неповно-
цінний. Коли янучари прийшли до влади і почали 
широкий наступ на українську мову й українську 
ідентичність, він опублікував статтю, де цих по-
кидьків назвав варягами внутрішніми і варягами 
зовнішніми, взявши за аналогію працю Михайла 
Драгоманова про турків зовнішніх і внутрішніх. 
Це був настільки вдалий образ, що один цикл своїх 
статей, відштовхнувшись від цього, я назвав «М@
скаль внутрішній і м@скаль зовнішній».
 Серед багатьох чеснот Василя Овсієнка хочу зга-
дати про його закоханість в українську поезію і де-
кламування десятків-десятків віршів напам’ять. І 
видатне декламування безсмертних віршів Василя 
Стуса, які одержали подвійний імпульс від обох Ва-
силів...».
 Галина Дацюк, журналістка:
 «Він зібрав нас усіх, як збирав, бувало, з побра-
тимами на Свято Різдвяних Василів. Правда, не січ-
невої зими, а липневого ранку, в день високого сон-
цестояння. І не в Будинку вчителя, а на світлому по-
розі храму Різдва Пресвятої Богородиці, в Києві, на 
Солом’янці. За цим порогом йому стелилася дорога 
до вічного небесного дому, де тепер його Василі, і до 
дому рідного — на Житомирщину. 
 Сьогодні він був абсолютно вільним. Його спо-
ряджений човен, що відпливав у Ставки, палах-
котів соняшниками та улюбленими чорнобривця-
ми. І стояв не перед вівтарем із чорних нар і не під 
куполом в’язничної стелі. А в українській святині, 
до якої він ходив разом з пані Марією — сестрою Ва-
силя Стуса, з Євгеном Сверстюком, який пожертву-
вав храму дзвін на пам’ять про сина Андрія. З пані 

Ніною, мамою побратима Валерія Марченка, заму-
ченого москвою в тюрмі. Ходив з тими, хто сьогод-
ні прийшли на прощу з ним. 
І багато людей помітили, що ці проводи творилися 
не за сценарієм розпачу, а світлого Василевого свя-
та, прописаного серцем і молитвою.
 Перед відправою у безмежну дорогу всім хоті-
лося сказати йому вдячне слово за науку, засвідчи-
ти пошану, щиру приязнь, захоплення і запевнити, 
що знаємо, кого проводжаємо. Василя Овсієнка, чо-
ловіка, який пішов проти системи і за вільну думку 
двічі платив молодістю у нестерпному гулагу, про-
те не заломився, а в підмурівок незалежної Украї-
ни доклав свою непохитну цеглинку. 
 Несуєтно кожен ніс до Василевого човна влас-
ний спогад: коли познайомилися, де бували разом, 
над чим працювали, ким він був і яким, — з упев-
неністю, що Василь візьме ці щирі жалі і радість 
з собою у вічні Ставки. І там їх зафіксує, як це ро-
бив за найменшої нагоди — фотоапаратом, дик-
тофоном, ручкою в зошиті, на комп’ютері. Сучас-
ний Нестор Літописець. Журналіст-доброволець. 
Трудівник до невтомності. 
 Він сотні годин вислуховував і записував жит-
тя незламних учасників і учасниць руху опору, виз-
вольних змагань, ретельно їх розшифровував, за-
значаючи точну дату, місце, час розмови. Для де-
кого з тих людей інтерв’ю, записане Василем Овс-
ієнком, було єдиним у житті — він встигав. Він 
напрацював за цілу інституцію. І якби існувало 
звання народного літописця українського правоза-
хисного руху, то найдостойнішим у цій когорті був 
би Василь Овсієнко». 
 Тетяна Кришталовська, редакторка видавниц-
тва: 
 «Заради таких авторів воістину варто обира-
ти редакторський фах. Вони дарують щастя, на-
повненість і любов до своєї роботи. Неймовірно 
пунктуальний, дисциплінований, енциклопедич-
но обізнаний, надзвичайно працьовитий, безвід-
мовний, дотепний, делікатний у жартах — саме та-
ким я запам’ятаю пана Василя. 
 Ми разом працювали над книжками про Васи-
ля Стуса і Євгена Сверстюка, зробили три книж-
ки самого Василя Васильовича, понад три години 
працювали над світлинами до перевидання книж-
ки про інакодумців Георгія Касьянова: установлю-
вали дати, місця, ідентифікували осіб на знімках. 
Це був чудовий історик дисидентського руху, рів-
них якому немає». 
 Олена Овсієнко, з родини:
 «Коли Тарас робив пропозицію і ми збирались 
одружуватись, то він одразу сказав, що не зможе за-
лишити дідуся і жити окремо, бо в побуті старень-
кому самому важко. Ось так ми і почали жити усі 
разом. 
 Як могли допомагали одне одному. Спільно прове-
дені свята, купа прочитаних/переказаних книг та різ-
номанітних історій. А знав Василь Васильович бага-
то чого. Часом і сороміцького, смішного анекдота міг 
розказати. А я розгублено усміхалась, бо було справ-
ді смішно, дуже дотепно, хоч, бува, й ніяково. (...)
 Важливо лише те, що дідусь залишив по собі ве-
личезну спадщину, при житті передав неймовір-
но цінний архів до бібліотеки ім. Вернадського. А 
скільки книжок він подарував університетам, біб-
ліотекам та коледжам — і рахувати годі. І це лише 
верхівка. 
 Це була людина з величезною душею, ім’я якій 
Україна. Він хотів жити у по-справжньому вільній 
та незалежній країні, де квітне та розвивається усе 
своє, українське». ■

ПОСТАТЬ

Скромний літописець руху опору
У засвіти пішов 74-річний дисидент Василь Овсієнко

■

Василь Овсієнко.
Фото з сайту Українського інституту національної пам’яті.
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Людмила НІКІТЕНКО

Вишита сорочка нині в Україні в тренді. Її 
можна замовити у майстрині, просто купи-
ти на розкладках або ж вишити власноруч. 
Тепер вишиванку носять й у свято, і в будні. 
А от такий атрибут української побутової 
культури, як вишиті гладдю чи хрестиком 
наволочки для подушок, картини, фіран-
ки на вікна, підузорники, нині не в моді. 
Проте в багатьох українських родинах ці 
побутові речі старанно зберігають.

У Самгородку майстрині ділилися 
візерунками одна з одною 
 У жительки Черкас Олени Ткачен-
ко є  чимало  вишитих подушок та під-
узорників, які вважаються окрайкою 
простирадла. Ці речі вона вишила влас-
норуч іще в молоді літа, коли жила в 
селі на Шполянщині. Нині вони прикра-
шають її міську оселю, де вона мешкає, 
«щоб ближче до дітей». 
 У ті часи в їхньому селі, пригадує жін-
ка, трохи не в кожній хаті любили виши-
вати. Працелюбні українки традиційно 
прагнули, аби скрізь були порядки: гарно 
побілена хата, біля призьби квітнуть чор-
нобривці, мальви, «півники», айстри, в 
оселі на стінах висять рушники, а на ліж-
ках та диванах – підузорники та вишиті 
подушки. 
 «Я працювала на фермі, але час на ви-
шивання знаходила. Повернуся з роботи 
о 8-й годині ранку, домашні справи зро-
била — і можу сісти вишивати. А потім 
ще й увечері», — розповідає «Україні мо-
лодій» Олена Ткаченко.
 «І так було майже в кожній хаті. Я 
пригадую, як моя мама Ганна вишивала 
навіть уночі, під гасову лампу або свічку. 
І гладдю, і хрестиком. А пізніше вишива-
ла звичайною швейною машинкою. І при 
цьому працювала ж у ланці, вдома троє 
дітей, чимале господарство, город», — 
додає уродженка черкаського села Сам-
городок Галина Кривошея.
 Мами вже 25 років немає на цьому 
світі, уточнює пані Галина, а ми з сестра-
ми раз-по-раз витягуємо з шафи вишиті 
нею підузорники, наволочки і милуємо-
ся тією красою. Адже на них — уся чарів-
ність української природи: мальви, чор-
нобривці, колоски пшениці, маки, жор-
жини, незабудки, троянди.
 «У мене на дачі висить картина, яку я 
вишила хрестиком іще школяркою. Бу-
вало, взимку прийду з уроків, надворі за-
вірюха, а в хаті затишно, тепло. Сидимо з 
мамою, вона на ліжку, я на лежанці — і 
вишиваємо та розмовляємо», — веде далі 
Галина Кривошея. Вже тепер, у  доросло-
му житті, наголошує вона, розумієш, яка 
ж це непроста справа — вишивати. Скіль-
ки часу вона забирала, скільки терпіння 
потрібно було! Але ж така творчість при-
носила неабияку радість, коли ти бачиш, 
як народжується візерунок, як він виграє 
кольорами, коли такі речі прикрашають 
оселю, даруючи такі щемні спогади про 
рідних людей.
 За словами пані Галини, в їхньому селі 
майстрині традиційно ділилися візерун-
ками одна з одною. Хтось вишив, при-
міром, наволочку чи підузорник, похва-
лився — і вже сусідки беруть, перемальо-
вують і сідають вишивати й собі. При цьо-
му нерідко додають власні елементи, тож 
виріб стає ще оригінальніший та приваб-
ливіший, від якого очей не відвести. 
 Такі  вишиті візерунки, пояснює жін-
ка, — це як символічний ключ, який від-
кривав внутрішній світ господині, роз-
повідав про її настрій, любов до рідного 
краю, до своєї землі. А геометричні, рос-
линні, зооморфні, антропоморфні малюн-
ки тільки прикрашали виріб.
 «І це врахуйте, що в ту пору ще й нит-
ки не так просто було дістати. Знайомі з 
великих міст нам присилали», — згадує 
минуле Галина Кривошея.   

 «А бувало навіть таке, що купували ко-
льорові вовняні хустини й торочили з них 
нитки. Дуже яскраві та гарні вони були», 
— додає Олена Ткаченко.  

Вироби сунківських вишивальниць 
удостоєні диплома, оформленого 
українським графіком Георгієм 
Нарбутом 
 Пані Галина каже, що в неї на дачі є 
мамині наволочки на подушках, на кухон-
ному вікні збереглися вишиті нею фіран-
ки, а підузорники — на ліжках. Таку час-
тину постільної білизни, пояснює вона, в 
Україні використовували для прикрит-
тя підліжкового простору, що виконува-
ло декоративні та практичні функції. Ви-
шивали не лише повсякденні, а й святкові 
підузорники. На щодень — на грубіших 
тканинах, а от святкові — на тонкому лля-
ному полотні. І прикрашали їх найкра-
щим мереживом.
 «У моєї мами Ганни всі підузорни-
ки були з таким «домашнім» мережи-
вом — з квітами, листочками, зірками, 
птахами. Вона їх сама гачком із тонень-
ких білих ниток в’язала», — каже Гали-
на Кривошея.
 «Такі білі візерунки, тільки для наво-
лочок, в’язала гачком і моя мама Галина. 
Пам’ятаю, що дуже швидко і майстерно 
в неї виходили й накидки на подушки. 
Вона навіть ажурне покривало на ліжко 
зв’язала за місяць. Ми з дружиною тепер 
усі її вироби також зберігаємо в себе вдо-

ма як родинну реліквію», — додає Мико-
ла Карнарук, виходець із сусіднього з Сам-
городком села Макіївка на Смілянщині. 
 Українська вишивка як вид самобут-
нього народного мистецтва має тися-
чолітню історію, нею оздоблювали ще й 
скатертини, простирадла, серветки, ки-
лими, гобелени. Таке мистецтво переда-
валося з покоління в покоління і відріз-
нялося особливістю візерунків у різних 
регіонах нашої країни. 
 Як наголошують історики, вишиті 
елементи зображено ще на вазах скіфсь-
кого періоду, це IV століття до н. е. Неа-
бияку цінність мали вишивки в Київсь-
кій Русі. Були навіть школи вишиваль-
ниць, де жінок навчали майстерності. 
У тій же Києво-Печерській лаврі у XVII 
столітті вишивати золотом та сріблом нав-
чала настоятелька Марія Магдалина Ма-
зепа, мати гетьмана Івана Мазепи. 
 За часів Гетьманщини й пізніше ви-
шивка стала доступною і для простих лю-
дей. Жінки навчали цього своїх доньок. І 
в кожному регіоні України були свої тра-
диційні візерунки. На Черкащині часто 
вишивали рослинний орнамент — грона 
винограду, ягоди та квіти, маки, колос-
ся пшениці, хміль, барвінок. А найулюб-
ленішими відтінками були червоні, чор-
ні, зелені, рожеві. 
 Водночас у селах минулого століття 
жінки в оздобленнях своїх побутових ре-
чей проявляли індивідуальність і на свій 
смак використовували кольорову паліт-
ру ниток, якими вишивали свої вироби. 
Там було більше веселих кольорів, яскра-
вих, життєствердних. Часто на тих-таки 
подушках вони вишивали чи в’язали гео-
метричні візерунки, які мають трипіль-
ське коріння – хрести, ромби, кола, три-
кутники та квадрати.
 Практикували вишивальниці зага-
лом до 150 видів технік та варіантів ви-
шивки.
 У Черкаському повіті наприкінці ХІХ 
— на початку ХХ століть відомі були сун-
ківські майстрині. У своєму помісті Сунки 
тамтешня княгиня Наталя Яшвіль відро-
дила старовинні кустарні сунківські про-
мисли — розписну кераміку та вишивки. 
Вона організувала у своєму селі худож-
ню школу-майстерню, в якій навчала мо-
лодь із незаможних родин вишивки. Зраз-
ками для вишивок слугували музейні речі 
XVII—XVIII століть.

 Як розповідають у Черкаському об-
ласному краєзнавчому музеї, серед ви-
робів сунківських вишивальниць були 
вишиті гладдю яскраві кольорові панно, 
накидки на стільці, завіси. Їх охоче купу-
вали у світі. На жаль, краєзнавчий музей 
не має жодного зразка сунківських виши-
вок. Але тут є, зазначають у музеї, диплом 
Київської губернської земської управи від 
1912 року про нагородження бронзовою 
медаллю сунківської майстрині Домнікії 
Салганової за шиття шовком та сріблом на 
парчі наволочки для подушки. 
 «Диплом становить як історичну, так і 
художню цінність, оскільки автором офор-
млення його був відомий український гра-
фік Георгій Нарбут», — наголошують у 
Черкаському краєзнавчому музеї. 

Нині українки не відмовляються від 
вишитих полотняних сумок, гаманців, 
серветок, капелюшків
 Наш талановитий народ творив, зна-
ходив і стверджував власний оригіналь-
ний стиль у вишиванні побутових речей. 
Невідомі умільці кропіткою працею ви-
робили різноманітні детальні техніки ви-
шивання, які завдяки стійкості тради-
ції дійшли через століття до наших часів. 
Тож потреба прикрашати різноманітні ви-
роби для житлових, громадських культо-
вих інтер’єрів, ритуальних, святкових об-
рядів ніколи не зникала.
 «Народний досвід зберіг найтиповіші, 
найбільш доцільні, позначені високим 
мистецьким смаком зразки орнаменту, 
їх барвистість, техніки», — наголошують 
фахівці музею. І уточнюють, для вишитих 
побутових речей у черкаському регіоні ха-
рактерним і тепер залишається рослин-
ний орнамент. І якщо вишивання наво-
лочок, фіранок чи підузорників було мод-
ним у минулому столітті, то нині українки 
не відмовляються від вишитих полотня-
них сумок, гаманців, серветок, капелюш-
ків, а Черкащина й тепер славиться майс-
трами народної української вишивки не 
менше, ніж у минулому столітті. 
 Тож допоки українці користувати-
муться речами з вишитими елементами, 
доти триматиметься зв’язок між поколін-
нями. Бо це класичне народне мистецтво 
свідчить про творчі сили української нації, 
є вершиною її хисту, таланту, символізує 
рідний край, батьківську хату, тепло ма-
миних рук. Таке мистецтво вічне. ■

ТРАДИЦІЇ

Мамині подушки
На візерунках наволочок та підузорників українські 
майстрині вишивали навіть трипільську геометрію

■

Подушки та підузорники, вишиті матерями героїв нашої розповіді.
Фото автора.

❙
❙
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Морквяні деруни — секрет «лінивого 
сніданку»

 Дуже ніжна морквяна страва, та ще 
й з гірчичним соусом. Це зовсім інший 
смак дерунів, ніж із картоплі. Навіть 
смачніше! Вам знадобляться:
 — 2 скл. натертої на дрібній тертці 
моркви;
 — 6 скл. води;
 — 1/4 скл. пшеничного борошна;
 — 2 яйця;
 — 3 ст. л. молока;
 — 2 ст. л. дрібно порізаної цибулі;
 — 1/4 ч. л. солі;
 — 2 ст. л. подрібненої петрушки;
 — олія для смаження у фритюрі.
 Для соусу:
 — 1 ст. л. подрібненої петрушки;
 — 1 ст. л. винного оцту;
 — 1 ст. л. готової гірчиці;
 — 1 ч. л. дрібно порізаної зеленої ци-
булі;
 — 1/4 скл. оливкової олії.
 У каструлі кип’ятимо 6 склянок 
води. Далі викладаємо подрібнену мор-
кву, накриваємо кришкою й варимо 3 
хвилини. Відціджуємо й промиваємо 
в холодній воді. Знову проціджуємо й 
викладаємо на паперовий рушник. 
 Беремо дві посудини. В одній змі-
шуємо борошно, сіль і перець, а в іншій 
— збиваємо молоко і відділені жовтки. 
З’єднуємо обидві маси й добре перемі-
шуємо. У тісто викладаємо варену мор-
кву, подрібнену петрушку, цибулю.
 Міксером (на швидкому режимі) зби-
ваємо білки до пишноти, додаємо їх у 
тісто, перемішуємо. У велику пательню 
наливаємо олію, сильно розігріваємо.
 Склянку на третину заповнюємо тіс-
том, виливаємо на пательню і смажимо 
близько 2 хвилин з кожного боку. Те ж 
саме робимо з усією сумішшю. 
 У посудині змішуємо петрушку, 
оцет, гірчицю й зелену цибулю. Отри-
муємо соус, яким при подачі поливаємо 
готову страву. Смакуємо!

До чаю, кави й капучино: булочки
з морквою, яблуком та родзинками

 Булочки смакують у будь-якій ситу-
ації. Додайте яблука, моркву, родзинки 
— й вони відразу налаштують на атмос-
феру затишного вечора. Водночас пухке 
дріжджове тісто із соковитою яблучно-
морквяною начинкою зробить чаюван-
ня приємним та домашнім. До того ж ця 
страва — чудове рішення, щоб узяти її з 
собою, перекусити в перерві між справа-
ми і почастувати родину та гостей. Для 
тіста підготуйте такі інгредієнти: 
 — борошно пшеничне — 500 г;
 — яйця курячі — 3 шт.;
 — дріжджі пресовані — 30 г;
 — масло вершкове — 70 г;
 — молоко — 125 мл;
 — цукор — 50 г;
 — цукор ванільний — 10 г;
 — цукрова пудра — 30 г.
 Для начинки вам знадобляться:
 — морква — 2 шт.;
 — яблука — 1 шт.;
 — цукор — 30 г;
 — родзинки — 50 г;
 — кориця мелена — 3 г;
 — панірувальні сухарі.
 Дріжджі розчиняємо в теплому моло-
ці. У миску просіюємо борошно, кладемо 
2 яйця, розтоплене масло, цукор, ваніль-
ний цукор і дріжджову масу. Замішуємо 
м’яке тісто, накриваємо рушником і стави-
мо в тепле місце приблизно на 40 хвилин.
 Для начинки беремо моркву і яблуко. 
Миємо, очищаємо й натираємо на грубій 
тертці. Родзинки промиваємо і додаємо 
до начинки разом із цукром, корицею і 
сухарями. Добре перемішуємо. 
 Тісто розкачуємо товщиною 0,5 см, 
вирізаємо круглі коржики. Посередині 
кожного кладемо начинку, краї тіста 
з’єднуємо й защипуємо. Формуємо круг-
лі булочки, кладемо на змащене маслом 
деко і даємо виробам підрости ще 20 хви-
лин. Далі змащуємо їх збитим яйцем і 
випікаємо в розігрітій до 180°C духовці 
25-30 хвилин до рум’яності. Смакуємо!

Морквяний торт, який точно можна 
їсти на ніч

 Ця страва не має мінусів: проста, діє-
тична, без цукру й не потребує випікан-
ня. Смакуватиме з будь-якими сезонни-
ми фруктами та ягодами, особливо зі шма-
точками банана. Мед, фрукти й морквяні 
коржі нададуть достатньої солодкості тор-
ту, отож цукор тут — зайвий гість. 
 Вершковий крем на основі рикоти 
(італійський вершковий сир. — Авт.) 
вийде легкий і низькокалорійний. Він 
має відносно невисоку жирність, а нато-
мість — багато білків і амінокислот, що 
сприяють набору м’язової маси та зни-
жують втому. Тож цей сир — природний 

і нешкідливий спосіб відновити фізичні 
сили після активного робочого дня. Під-
готуйте такі інгредієнти: 
 — морква — 360 г;
 — цільнозернове борошно — 120 г;
 — яйця курячі — 2 шт.;
 — яєчний білок — 1 шт.;
 — розпушувач — 0.5 ч. л.;
 — мед — 3 ст. л.;
 — полуниця — 3 шт.
 Для крему: 
 — сир рикота — 100 г;
 — грецький йогурт — 100 г;
 — мед — за смаком.
 Сиру моркву натираємо на тертці, 
змішуємо докупи всі інгредієнти для 
коржів. Розподіляємо масу на чотири 
рівні частини, кладемо кожну по черзі 
на пательню та підсмажуємо з обох боків 
під кришкою. Смажимо, поки коржі 
трішки не піднімуться. Потім відкла-
даємо й даємо охолонути.
 Ретельно змішуємо інгредієнти для 
крему до утворення рівномірної маси.
 Змащуємо всі чотири коржі кремом, 
верхній прикрашаємо ягодами чи фрук-
тами. Залишаємо торт у холодильнику 
мінімум на 2 години. Подаємо з улюбле-
ним напоєм. Смакуємо!

Глазурована морква як ідеальний гарнір

 Це не тільки простий і смачний гарнір, 
а також яскрава та корисна страва, що од-
разу збагачує вітамінами будь-який ра-
ціон. Морква не втрачає жодної корисної 
властивості, а навіть розкриває їх: змен-
шує рівень холестерину в крові, лікує сер-
цево-судинні захворювання, покращує зір 
та роботу мозку, регулює рівень цукру в 
крові.
 До того ж глазурована морква напро-
чуд швидко готується. Всього 30 хвилин — 
і на вашому столі найідеальніший гарнір. 
За бажанням можна наділити страву цит-
русовим присмаком: під час приготування 
додати в сотейник 100-120 мл апельсино-
вого соку та дати повністю випаруватися. 
Також незайвий буде мелений мускатний 
горіх або чебрець. Вам знадобляться: 
 — морква — 700 г;
 — масло вершкове — 1 ст. л.;
 — цукор тростинний коричневий — 
1 ст. л.;
 — вода — 120 мл;
 — сіль — 1/2 ч. л.;
 — перець чорний мелений.
 У сотейнику розігріваємо вершкове 
масло, цукор, сіль та воду. Моркву нарі-
заємо середніми кубиками або соломкою 
та додаємо в сотейник.
 Підсмажуємо моркву, поки рідина не 
закипить. Потім накриваємо кришкою і 
тушкуємо страву 8 хвилин на повільно-
му вогні. Знімаємо кришку й даємо воді 
повністю википіти, щоб морква стала 
карамелізованою.
 Додаємо перець та порубану петруш-
ку. Смачного!

Не капустою єдиною!

 Квашена морква — найкращий фер-
ментований овоч. Чому корисно вжива-
ти продукти саме в такому вигляді? Аби 
зберегти здоров’я шлунково-кишкового 
тракту, де ферментація може підтрима-
ти баланс корисних бактерій.
 Ця морквяна страва смакує з улюбле-
ним гарніром, м’ясом та окремо — як і, 
наприклад, мариновані огірки. Вам зна-
добляться:
 — морква — 700 г;
 — сіль — 2 ч. л.;
 — вода.
 Промиваємо моркву, чистимо й зрі-
заємо її плодоніжки та кінчики. Нарі-
заємо досить коротко, щоб вона поміс-
тилася в півлітрову банку з невеликим 
простором над нею.
 Розчиняємо сіль у середній мисці 
у фільтрованій воді. Беремо дві чисті 
скляні півлітрові банки й щільно наби-
ваємо в них моркву. 
 Коли банки заповняться, ставимо їх 
вертикально. Заливаємо моркву розсо-
лом (так, щоб овочі були повністю пок-
риті рідиною). Банки нещільно закри-
ваємо зручними кришками.
 Ставимо їх на невеликі тарілки, щоб 
підстрахуватися на випадок переливу 
води, який може статися під час актив-
ного бродіння. Залишаємо банки при 
кімнатній температурі на 24-48 годин.
 Після першої доби знімаємо кришки 
і перевіряємо закваску — ви маєте поба-
чити бульбашки і почути легкий, осві-
жаючий кислий запах (як легка версія 
квашеної капусти).
 Як тільки побачите й відчуєте те, що 
морква активно бродить, перенесіть бан-
ки в дверцята холодильника. Це найтеп-
ліша частина холодильника, але все ж 
холодніша за кімнатну — це місце іде-
ально підходить для повільного бродін-
ня моркви.
 Ферментована морква готова до вжи-
вання через 1-2 тижні після того, як ви її 
приготуєте.

Смак і користь в одній страві

 Цей яскравий салат із яблука та мор-
кви точно заслуговує на окреме місце у 
вашому раціоні. У цю страву також вхо-
дять родзинки і лимонний сік, що ство-
рюють чудовий баланс солодкого і кис-
лого. 
 Салат містить велику кількість віта-
мінів, а також клітковини, що сприяє 
нормалізації мікрофлори шлунка і ви-
ведення токсинів. А до складу родзинок 
входить ще й нікотинова кислота, яка 
позитивно впливає на роботу нервової 
системи і допомагає нормалізувати сон. 
Отож підготуйте такі інгредієнти: 
 — морква — 4 шт.;
 — яблука — 2 шт.;
 — родзинки — 50 г;
 — сіль;
 — цукор;
 — сік — 1/2 лимона;
 — олія соняшникова.
 Чистимо моркву і яблука, а родзин-
ки запарюємо на 20 хвилин.
 Натираємо моркву на середній терт-
ці, а яблука — на грубій. Додаємо род-
зинки, дрібку солі, лимонний сік, цукор 
і олію. За бажанням до салату можна до-
дати волоські горіхи.
 Добре перемішуємо та насичуємося 
вітамінами! ■

ОВОЧІ

З’їж морквину, отримай купу вітамінів
■

Валерія МУСХАРІНА, студентка Київського університету імені Бориса Грінченка

Не секрет, що морква — найкорисніший овоч у щоденному раціоні. Вона є незамін-
ним джерелом вітамінів та мінеральних елементів — містить велику кількість прові-
таміну А, групи C, D, Е, К, В6 і В1, органічний натрій, біотин, калій, фосфор і магній. 
До того ж сприяє здоров’ю шкіри й уповільнює її старіння, цінується за важливі 
для відновлення крові лужні елементи та є природним цілителем при онкологічних 
захворюваннях.
А ще морква — універсальний продукт, з якого можна приготувати безліч цікавих 
та корисних страв. Її можна варити, тушкувати, запікати, карамелізувати, готувати 
різноманітні салати. Що важливо: варена морква не втрачає своїх корисних власти-
востей. Ба більше, саме у вареній міститься втричі більше фалкаринолу, завдяки 
якому покращуються пам’ять і зір, а також знімається нервова напруга.
Фітонциди, які містяться у вареному овочі, вбивають мікроби всередині людського 
організму. Корисна варена морква і при наявності пухлин, нефриті та дисбактеріозі 
кишечника.

Ідеї морквяних страв на будь-який смак
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Григорій ХАТА

 За рік до старту літніх Ігор-
2024 спортивний світ активно 
взявся до розіграшу олімпій-
ських ліцензій. Першим десят-
ком перепусток до Парижа вже 
розжилися й українські олім-
пійці. 
 За словами міністра молоді 
та спорту, президента НОК Ук-
раїни Вадима Гутцайта, для 
країни важливо, аби вітчиз-
няні спортсмени здобули мак-
симальну кількість ліцензій.
 Щоправда, через заборо-
ну українським атлетам брати 
участь у змаганнях, до яких до-
пущені представники рф та рб, 
у процесі здобуття перепусток 
виникають певні складнощі. 
Приміром, поява у стартових 
протоколах росіян змусила ук-
раїнських фехтувальників та 
фехтувальниць знятися з чем-
піонату світу в Мілані, на яко-
му розігрувалися залікові очки 
до олімпійського кваліфікацій-
ного рейтингу.
 Водночас Вадим Гутцайт 
каже, що в його міністерстві 
можуть скасувати існуючу за-
борону. «Якщо зараз росія і бі-
лорусь не будуть офіційно за-

прошені на Олімпійські ігри, 
ми розглядаємо питання про 
повернення наших спортсменів 
до кваліфікаційних змагань. 
Звичайно, нам зараз треба бра-
ти участь у всіх кваліфікацій-
них змаганнях», — уточнює 
керівник Мінмолодьспорту.
 Президент МОК Томас Бах 
заявляє, що з остаточним вирі-
шенням цього провокаційно-
го питання там не поспішають: 
«Ми хочемо бути впевнені, що 
ухвалили правильне рішен-
ня».
 Обізнані джерела прогнозу-
ють, що раніше жовтня, коли 
у Мумбаї відбудеться чергова 
сесія керівного олімпійського 
органу, рішення щодо участі 
представників рф та рб в Олім-
піаді-2024 не буде.
 «Я спілкувався з МОК, вони 
ще не вирішили, чи допустять 
російських і білоруських спорт-
сменів, але якщо й допустять, 
то під нейтральним прапором, 
тобто без символів росії чи біло-
русі», — ділиться інформацією 
Гутцайт. 
 А поки в різних куточках 
світу тривають олімпійські від-
біркові турніри, МОК відібрав 
у Лондона кваліфікаційні тур-

ніри у кількох нових видах 
спорту: брейкінг (брейк-данс), 
скейтбординг, скелелазіння, 
велоспорт BMX. В організа-
ції Томаса Баха вважають, що 
уряд Великої Британії встано-
вив «дискримінаційні» вимо-
ги для допуску до цих змагань 
представників з рф та рб, ви-
магаючи від них підписати до-
кумент, у якому вони мають 
зголоситися виступати в ней-
тральному статусі, погодити-

ся не підтримувати уряд своєї 
країни та війну в Україні, а та-
кож не отримувати державне 
фінансування.
 А дивлячись на поточні дії 
МОК, уже можна передбачити 
й остаточне його рішення щодо 
допуску росіян та білорусів до 
паризької Олімпіади.
 Якою ж буде реакція ук-
раїнської спортивної спільно-
ти на майбутній вердикт МОК 
— стане зрозуміло згодом. 

«Наша олімпійська родина, 
всі федерації та всі наші відомі 
спортсмени разом збиратиме-
мося і прийматимемо рішен-
ня про участь в Олімпійських 
іграх. Але я впевнений, що до 
цього часу ми вже матимемо 
багато ліцензій. Наші спорт-
смени теж скажуть своє слово, 
і сподіваємося, що і міжнарод-
ний світ теж скаже своє слово 
з цього питання», — зауважує 
Гутцайт. ■

Олексій ПАВЛИШ

 Після історичного Вімблдо-
на, який завершився для Украї-
ни тріумфом у міксті Людмили 
Кіченок та півфіналом Еліни 
Світоліної, наші топтенісист-
ки вирішили взяти паузу перед 
американською серією тур-
нірів, кульмінацією якої стане 
US Open.
 І поки наші представниці 
топ-50 — Світоліна, Калініна, 
Костюк і Цуренко — відновлю-
ються та готуються до хардової 
частини сезону, чудовий шанс 
покращити свої позиції у табелі 
про ранги отримали українки, 
які або балансують на межі топ-
100, або поки лише прагнуть 
потрапити до заповітної сотні.
 На турнірах серії WTA 250 
минулого тижня найкраще себе 
проявила Катерина Байндль — 
на кортах Будапешта 29-річ-
на українка дійшла до фіналу, 
здолавши на шляху до матчу на 
трофей трьох місцевих тенісис-
ток. У графік Катерини на тур-
нірі втрутився дощ, через який 
їй в один день довелося грати і 
чвертьфінал, і півфінал — оби-
два матчі вона виграла (7:5, 6:3 
проти господарки кортів Фанні 
Столар та (7:5, 7:6) проти аме-
риканки Клер Лю). 
 «Я дуже щаслива, що змог-
ла за один день виграти два мат-
чі. Звісно, це було нелегко, але 
рада, що впоралась. Цей фінал 
означає для мене дуже багато. 
У мене були травми на початку 
сезону, тому це дуже важливий 
результат для мене. Зроблю все, 
що в моїх силах, щоб бути гото-
вою», — говорила після перемо-
ги у півфіналі Байндль.
 На жаль, як виявилось, сил 
на фінал Катерині забракло. 
Програвши з рахунком 3:6 пер-
ший сет росіянці Марії Тімо-
фєєвій, яка, як і всі представ-
ники рф і рб, грає у нейтрально-

му статусі, українка з таким же 
рахунком виграла другий, але 
у вирішальній партії не зуміла 
нав’язати боротьбу — 0:6. Та-
ким чином Байндль програла 
свій другий фінал на рівні WTA 
(перший був 5 років у Тайвані).
 Вихід до фіналу суттєво пок-
ращив позиції українки в рей-
тингу — вона піднялась із 100-ї 
позиції на 77-му (до речі, най-

вища для неї за 4 роки), але не-
надовго: у Катерини «згоріли» 
очки за минулорічний півфінал 
у Варшаві, тож тепер вона 95-та 
у табелі про ранги.
 Уперше за два роки зіграла в 
основній сітці WTA-турніру Ка-
терина Володько, яка, перебу-
ваючи у третій сотні рейтингу, 
останнім часом грає переваж-
но на змаганнях нижчої кате-

горії ITF. У Будапешті чемпіон-
ка парного Australian Open-2008 
записала до свого активу чверть-
фінал у дуеті з чешкою Ренатою 
Вораковою. Натомість в одиноч-
ному розряді Катерина, подолав-
ши два кола відбору, поступи-
лась на старті основи представ-
ниці Казахстану Юлії Путін-
цевій — 6:1, 2:6, 1:6.
 Успішно минулого тиж-

ня виступали українки і в ITF-
турі. Чемпіонка юніорсько-
го Вімблдона-2019 Дар’я Сні-
гур, яка все ніяк не може закрі-
питись на рівні WTA, виграла 
свій другий найбільший турнір 
у кар’єрі, тріумфувавши на зма-
ганнях ITF 100 в Іспанії (перша 
перемога на турнірі такої кате-
горії була в 2021 році в Дубаї). 
Цей трофей дозволив Дар’ї зро-
бити ще один крок на шляху до 
топ-100 (цей тиждень вона по-
чинає 126-ю у світі), а також 
отримати місце в основі турні-
ру WTA 250 у Варшаві.
 Натомість на турнірі ITF 60 
в американському Евансвіллі 
дійшла до фіналу в обох розря-
дах 23-річна Юлія Стародуб-
цева, яка лише цьогоріч відно-
вила професійну кар’єру піс-
ля навчання в університеті та 
виступів у студентській лізі 
США. Наразі Юлія уже у топ-
260, що дає змогу зіграти у 
кваліфікації US Open. У відборі 
Відкритого чемпіонату США 
також, найімовірніше, зігра-
ють Даяна Ястремська, Сні-
гур та Катаріна Завацька. А от 
наша п’ятірка в топ-100 — Сві-
толіна, Калініна, Костюк, Цу-
ренко і Байндль — уже гаран-
товано отримали місце в ос-
нові.
 У чоловічому турі серед ук-
раїнців найкраще виступають 
в одиночному розряді Віталій 
Сачко та Олексій Крутих, які, 
час від часу показуючи хоро-
ші результати на «челендже-
рах», тримаються наприкінці 
топ-200. Такі позиції у рейтин-
гу також дозволять їм поборо-
тись за вихід до основної сіт-
ки американського «шолома». 
У парах же багаторічним ліде-
ром нашої збірної залишається 
Денис Молчанов, який напере-
додні виграв «челенджери» у 
Мілані та Зальцбургу і зами-
кає топ-80. ■

Катерина Байндль у Будапешті пробилась до свого другого в кар’єрі фіналу рівня WTA.
Фото з сайту sportarena.com.

❙
❙

ТЕНІС

Із прицілом на «шолом»
Українські тенісисти готуються до Відкритого чемпіонату США

■

Метальник молота Михайло Кохан нещодавно виборов для України олімпійську ліцензію на Ігри-2024 в Парижі.
Фото з сайту suspilne.media.

❙
❙

ОЛІМПІЙСЬКИЙ ПРИЦІЛ

Потрібен максимальний результат
У спортивному міністерстві думають над тим, 
аби зняти обмеження на участь вітчизняних 
спортсменів у міжнародних турнірах

■
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«Ми задоволені нашими результатами, хоча могло бути й краще».Владислава Алексіїва
українська синхроністка

УКРАЇНА МОЛОДА

Григорій ХАТА

Зак лючний тиждень  на  чемп іонат і 
св і т у  з  водних  вид ів  спорт у  тра-
диц ійно  присвячений  плаванню в 
басейн і  ол імп ійського  стандарт у . 
Змагання  плавц ів  на  акватично-
му  мунд іал і  в  японськ ій  Фукуоц і 
лише почалися ,  а  нов і  з ірки  св і -
тового  плавання  вже  встигли  оно-
вити  три  св і тов і  рекорди .

Краще, ніж торік
 Один із рекордсменів — це 21-річний 
француз Леон Маршан, котрий на понад 
секунду перевершив досягнення леген-
дарного Майкла Фелпса на 400-метрів-
ці комплексом. За свою величну кар’єру 
23-разовий олімпійський чемпіон уста-
новив 29 світових рекордів. При цьому 
рекорд американця на 400 м комплек-
сом тримався найдовше, впродовж 15 
років, з Олімпіади-2008 в Пекіні.
 «Думаю, я добре впорався з тиском. 
Але це не ідеальний результат, він може 
бути кращим. У мене є один рік для вдоско-
налення своєї роботи», — заявив Маршан, 
якого нині тренує знаний американський 
спеціаліст Боб Боумен. Під його орудою 
Майл Фелпс виграв 23 олімпійські золоті 
нагороди. А тепер завдяки тренерській 
майстерності Боумена стрімко прогресує 
Маршан. І вже готується до підкорення 
олімпійської вершини в Парижі.
 На Олімпіаді-2020 у Токіо свою ко-
ронну дистанцію француз завершив 
шостим. Проте співпраця з Боуменом, 
яка розпочалася після тих Ігор, дозво-
ляє Маршану з чемпіонською перспек-
тивою дивитися в найближче майбутнє. 
Леон каже, що 4:02.50 — це лише поча-
ток. «Не думаю, що я повністю реалізу-
вав свої можливості. Моя наступна мета 
— зробити час кращим, ніж він є цього 
року», — зауважив Маршан. 

Боротьба до останнього
 За рік до паризької Олімпіади під-
стави для стриманого оптимізму мають 
й українські повпреди, котрі виступа-
ли на ЧС-2023 в Фукуоці. Олексій Сере-
да та Кирило Болюх вибороли «срібло» 
в синхронних стрибках із вишки. Разом 
з ним підопічні Тамари Токмачової от-
римали й ліцензію до Парижа, де праг-
нутимуть як мінімум повторити своє 
японське досягнення. У фіналі українсь-
кий дует зібрав рекордну для себе суму 
балів, поступившись лише непереверше-
ним китайським стрибунам у воду.
 Іще одну олімпійську ліцензію ук-
раїнській збірній приніс безпосередньо сам 
Середа, коли з 12-м результатом пробився 
до фіналу стрибків із 10-метрової платфор-
ми. Фінальний раунд 17-річний миколаї-
вець завершив із шостим результатом.
 Досягли українські водні акробати ще 
трьох фіналів: Болюх і Ксенія Байло стали 
четвертими у синхронних стрибках із виш-
ки у змаганнях змішаних пар; Байло і Со-
фія Есман фінішували дев’ятими у синх-
ронних стрибках із вишки, а Данило Коно-
валов посів 11-те місце на метровому трам-
пліні.
 У сумі цей доробок дозволив українсь-
кій збірній стрибунів у воду посісти п’яте 
місце у загальнокомандному заліку. За 
повідомленням пресслужби Федерації 
стрибків у воду України, так високо «си-

ньо-жовті» не підіймалися впродовж по-
передніх 25 років.
 Вагомого результату на акватичному 
«мундіалі» досягли й вітчизняні «русал-
ки». У заключний день змагань водних 
грацій на ЧС підопічні Світлани Саідової 
вибороли «бронзу» в груповій довільній 
програмі.
 «Ми щасливі. Нарешті змогли пораду-
вати всю Україну медаллю світового фо-
руму», — відзначили дівчата. Владиславі 
та Марині Алексіївим, Марті Фєдіній, Ве-
роніці Гришко, Ангеліні Овчинніковій, 
Дар’ї Мошинській, Анастасіії Шмоніній 
та Валерії Тищенко вдалося на мажорній 
ноті завершити непростий сезон, у якому 
відбулися революційні зміни в системі оці-
нювання виступу грацій. «Дякую, що бо-
ролися до останнього», — сказав президент 

 федерації зі стрибків у воду та артистично-
го плавання Ігор Лисов.
 Водночас можливості побачити ук-
раїнських спортсменів на п’єдесталі по-
шани японського ЧС із водних видів спор-
ту ще не вичерпані. Ближче до завершен-
ня кількатижневої змагальної програми 
«мундіалю» на старт 800 м, 1500 м вільним 
стилем має вийти лідер української збірної 
з плавання Михайло Романчук. Дворазо-
вий призер Олімпіади-2020 вже розім’явся 
у Фукуоці, коли 11-м пройшов нову для 
себе дистанцію  5 км на відкритій воді. 
У басейні Романчук тримається значно 
впевненіше. Приміром, до фіналу 800 м 
він відібрався з шостим часом. Утім ко-
ронною для нього все ж залишається 1,5 
км, де від Михайла варто очікувати най-
кращого результату. ■

Разом — до перемоги!
Найближчим часом можна передплатити «Україну молоду» на вересень

Передплатна вартiсть 
«України молодої» 

на 2023 рiк:

на місяць — 52 грн. 86 коп.,

на два місяці — 105 грн. 72 коп.,

до кінця року — 211 грн. 44 коп.

Передплатний iндекс — 60970

Для органiзацiй, 
юридичних осiб:

на місяць — 67 грн. 86 коп.,

на два місяці — 135 грн. 72 коп.,

до кінця року — 271 грн. 44 коп.

Передплатний iндекс — 01555

 «Укрпошта» додатково за 
саму процедуру оформлення 
перед плати бере: на місяць — 
5 грн. , на три місяці — 10 грн., 
на шість місяців — 14 грн.

 «Україну молоду» у своїх вiдгу-
ках і читачi — як зi столицi, так i з 
глибинки, — i колеги-журналiсти 
оцiнюють як голов ну нацiональну 
газету держави. Редакцiя «УМ» i 
надалi намагатиметься бути гiд-
ною такої високої оцiнки i вашої 
уваги, шановнi читачi. 
 Нині триває передплата на ве-
ресень. Передплатити «Украї-
ну молоду» можна до 18 серпня, і 
ви отримуватимете газету з верес-
ня. Оформити передплату можна 
у відділеннях поштового зв’язку, 
в операційних залах поштамтів, у 
пунктах при            й мання пе редплати, 
на сайті ПАТ «Укр пошта» www.
ukrposhta.ua, ДП «Преса» 
www.presa.ua, як за електронною 
версією Каталогу видань Украї-
ни «Преса поштою», так і за дру-
кованим Каталогом видань «Пре-
са поштою».
 До наших постiйних читачiв ми 
традицiйно звертаємося: якщо ви 
багато рокiв передплачуєте «Ук-
раїну молоду» — порадьте перед-
плату i своїм родичам, друзям, 
сусiдам, знайомим. 

«Україну молоду» можна прочитати в усьому світі через партнерську мережу PressReader

ПЕРЕДПЛАТА-2023■

ВОДНІ ВИДИ

Хиткі рекорди легенд
На акватичному «мундіалі» в Японії українська збірна вже відзначилася 
медальними успіхами на вишці та в артистичному плаванні

■

Олексій Середа та Кирило Болюх — срібні призери ЧС-2023 у синхронних стрибках із вишки.
Фото з сайту uadiving.org.

❙
❙

Українські водні грації знайшли в собі сили, аби в останній змагальний день піднятися 
на бронзову сходинку планетарного форуму.
Фото зі сторінки у фейсбуці Федерації України з синхронного плавання.

❙
❙
❙

Француз Леон Маршан (ліворуч) побив багаторічний рекорд легендарного Майкла Фелпса 
на 400 м комплексом.
Фото з сайту worldaquatics.com.

❙
❙
❙
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* * *
 Створив Господь мавпу. А тодi 
дивиться — та ні, людина все ж кра-
ща. Зібрав вiн усiх мавп i каже: 
 — Щоб до завтра менi людьми 
стали!
 Мавпи цiлу нiч голились, хвости 
вiдрiзали... Прокидається Господь 
— краса! Живуть люди у бiлих хат-
ках iз вишневими садочками, хрущi 
над вишнями гудуть, млини працю-
ють, церкви стоять. Але що це? Деякi 
мавпи все ще в лiсi по деревах стри-
бають!

 Господь як гримне на них: 
 — Я вас створив, як ви смiєте не 
пiдкорятись словам моїм?!
 Мавпи перелякались, похова-
лись у кущах, аж тодi найсмiливiша 
вилазить i каже забуханим голосом:
 — А ми па-украінскі не панi-
маєм!

* * *
 Бєлгород — хлопок. Брянськ — 
хлопок. Воронеж — хлопок. Пооди-
нокі хлопки поступово переходять на  
аплодисменти. Бурхливі овації... Ба-
вовна в Криму!

 По горизонталі: 1. Верхній 
жіночий одяг у мусульман у виг-
ляді халата з довгими рукавами 
та волосяною сіткою, що закриває 
обличчя. 5. Штучна водойма. 9. 
Ділянка землі, яку мала селянсь-
ка сім’я для користування. 10. 
Помічник єпископа або пресвіте-
ра в католицизмі. 11. «Думи мої, 
думи мої, ... мені з вами». (Тарас 
Шевченко). 12. Давньогрецьке 
місто, батьківщина Архімеда. 14. 
Гори, батьківщина грузинів, вір-
мен, азербайджанців та інших на-
родів. 15. Зірка з довгим хвостом. 
18. Учасник кориди, який протис-
тоїть бику. 20. Річка в Іспанії. 23. 
Пристрій для піднімання вантажу 
на відносно невелику висоту. 24. 
Рельєфний малюнок на дошці для 
відтворення в друкові. 25. Худож-
ній стиль європейського пізнього 
середньовіччя. 26. Овечий сир. 
 По вертикалі: 1. Висока і 
вузька кухонна шафа. 2. Рай-
центр на Львівщині. 3. Число, на 
яке заборонено ділити. 4. Солдат 
австро-угорської армії. 6. Дру-
ге за величиною місто в Естонії. 
7. Справжнє прізвище Папи Рим-
ського Івана Павла ІІ. 8. Умовна 
лінія, що розділяє північну і пів-
денну півкулі. 13. Шкіряна сумка 
або дерев’яний футляр для стріл. 

14. Список, перелік книжок чи 
картин, складений у певному по-
рядку для полегшення їх пошуку. 
16. Зародок живого організму. 
17. «Ой що то за шум учинився, 
що ... та й на мусі оженився» (на-
родна пісня). 19. Діяч ОУН, якого 
Богдан Сташинський убив перед 
убивством Степана Бандери. 21. 
Друге за величиною озеро в Єв-
ропі після Ладозького. 22. При-
стрій для утримання на місці су-
ден чи плавучих маяків у вигляді 
металевого стержня з лапами, які 
чіпляються за ґрунт.■

Кросворд №29
від 19 липня

Наш партнер — Європейський фонд за демократію.

Адреналіна ШУГАЙ

 Важко повірити, але 26 липня 
британська акторка Кейт Бекін-
сейл святкує своє 50-річчя. Хоча 
вона аж ніяк не виглядає на свій 
вік. Ба, їй навіть сорока не даси! 
А якщо зірка виходить в люди зі 
своєю 24-річною донькою Лілі Мо 
Шин, то їх сприймають як подру-
жок або сестер, але аж ніяк не як 
матір і дочку. 
 Молоде та спортивне тіло — це 
не лише хороша генетика. Щоб об-
дурити старість, Бекінсейл напо-
легливо і регулярно тренується 6 
разів на тиждень, а також дотри-
мується правильного харчуван-
ня. Акторка уникає алкоголю та 
кофеїну, бо дуже до них чутлива. 
«Якщо з’їм забагато чорного шоко-
ладу, це буде, наче для когось вжи-
ти кокаїн», — поділилася вона.
 Тренується Бекінсейл шість 
разів на тиждень, практикує фулл-
боді-воркаути та інтервальні тре-
нування, а завершує розтяжкою. 
На думку актриси, те, що вона ще 
жодного разу не травмувалася на 
знімальному майданчику, — ре-
зультат занять йогою.
 За словами Кейт, у неї дуже 
міцний зв’язок зі своїм тілом: 
може фізично відчувати стрес. 
Найкращий метод позбутися його 
— навантажити себе фізичними 
вправами. Бекінсейл тоді уявляє 
себе конем, якому дуже треба по-
гасати на пасовиську. Результат 
такого «гасання» — 52 кг ваги при 
зрості 173 см.
 Обличчя зірки — теж сама на-
туральність. «Жодних підтяжок 
нитками, жодних лазерів, жодних 
операцій на носі, жодних філерів», 
— стверджує Бекінсейл. «Я роблю 
процедури з плазмоліфтингу, щоб 
стимулювати продукування кола-
гену, та мікрострум, щоб шкіра 

була пружніша 
та насичувалася 
киснем. Хотіла б 
спробувати лазер, 
але надто боюся», 
— зізналася зірка, 
яка має схильність 
до алергічних ре-
акцій, тому ос-
терігається біль-
шості процедур.
 Н а г а д а є -
мо, що актор-
ка народила-
ся в родині ко-
міка Річар-
да Бекінсейла 
і театраль-
ної актриси 
Джуді Лу. 
Бекінсейл-
с т а р ш и й 
в в а ж а в -
ся одним з 
найуспішні-
ших комедій-
них акторів свого 
часу і був справж-
ньою суперзір-
кою британсь-
кого телебачен-
ня. Його рапто-
ва смерть у віці 
31 року від серцевого нападу стала 
справжнім потрясінням не лише 
для родини, а й для всієї країни. 
Кейт на той час не було й 6 років. 
 Може, тому в юності дівчина 
і не думала про акторство, вона 
вступила до Оксфорда, де вивча-
ла іноземні мови. Але під час нав-
чання в коледжі пішла на прослу-
ховування і несподівано отримала 
в 19 років одну з головних ролей 
у масштабній голлівудсько-бри-
танській екранізації Шекспіра 
«Багато шуму з нічого». Комедія 
Кеннета Брани вийшла на екрани 
в 1993 році з прем’єрою на Каннсь-

кому кіно-
фестивалі. У 
фільмі, крім 
Кейт Бекін-
сейл і Кен-
нета Брани, 
також зіг-
рали: Де-
нзел Ва-
ш и н г т о н , 

Кіану Рівз, 
Емма Томп-
сон, Майкл 
Кітон, Роберт 
Шон Леонард 
та багато ін-
ших. Цей ус-
піх став вирі-
шальний для 

подальшого жит-
тя дівчини. 
 Сьогодні в її доробку такі стріч-
ки, як «Перл-Гарбор», «Інший 
світ», «Ван Хелсінг», «Авіатор», 
«Інший світ: Еволюція», «Клік: 
з пультом по життю». Цікаво, що 
для зйомок в «Авіаторі» Кейт до-
велося набрати 9 кілограмів ваги. 
Але вона швидко позбулася їх, 
коли знімальний процес було за-
вершено. 
 Єдине, чого не має акторка, 
— особистого щастя. Позаду — 
два невдалі шлюби і численні ко-
роткочасні романи. Може, хоч у 
п’ятдесят пощастить? ■ 

КРУГЛА ДАТА

Та, що обманює 
старість 
Акторка Кейт Бекінсейл святкує 
свої п’ятдесят

■

Кейт Бекінсейл.❙

27—28 липня за прогнозами синоптиків

Київ: хмарно, невеликий дощ. Вiтер південно-східний, 1-2 м/
сек. Температура вночi +18...+19, удень +20...+22. Післязавтра 
вночі +15...+17, удень +20...+21.

Миргород: місцями опади. Уночі +18...+21, удень +23..+27.
Вінниця: без опадів. Уночі +14...+16, удень +19...+23.
Одеса: місцями опади. Уночі +18...+20, удень +24...+25.

Курорти Карпат: хмарно, невеликий дощ.
Трускавець: уночі  +12...+13, удень +18...+21.
Моршин: уночі +12...+13, удень +17...+20.

Коли всі свої
ВПО і Полтавщина: точки дотику
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